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Zprávy z radnice
Volby v Jilemnici

Výsledky voleb do zastupitelstva města 
podle počtu hlasů a počtu mandátů pro 
jednotlivé volební strany:
Občanská demokratická strana (ODS), 

16,64 % hlasů, abs. 5 410, 3 mandáty
Svoboda a přímá demokracie (SPD), 

16,02 %, 5 206, 3 mandáty
Sbor dobrovolných hasičů Jilemnice, 

16,01 %, 5 203, 3 mandáty
Místní hnutí za harmonický rozvoj 

obcí a měst, 15,72 %, 5 110, 3 mandáty

Jilemnice budoucnosti – Piráti, Zelení, 
Budoucnost, 13,78 %, 4 480, 2 mandáty

Starostové pro Liberecký kraj, 10,30 %, 
3 348, 2 mandáty,

Zdraví Sport Prosperita, 8,15 %, 2 648, 
1 mandát

KDU-ČSL, 3,38 %, 1 099, žádný mandát

Z kandidujících volebních stran si v po-
rovnání s minulými volbami polepšilo 
pouze hnutí SPD ziskem dvou mandátů 
navíc. Hnutí za harmonický rozvoj obcí 
a měst, Sbor dobrovolných hasičů a Sta-
rostové pro Liberecký kraj počty mandá-
tů obhájily. ODS a KDU-ČSL po jednom 
mandátu ztratily. Zbývající dvě volební 
strany kandidovaly poprvé.

Seznam zvolených členů 
zastupitelstva města:

– Čechová Jana, Ing., Zdraví Sport Pro-
sperita, 297 hlasů

– Dufek Josef, SPD, 361 hlasů
– Hlaváč David, Bc., ODS, 452 hlasů
– Horáček Vladimír, Hnutí za harmonic-

ký rozvoj obcí a měst, 474 hlasů
– Kalenská Petra, Mgr., Ph. D., LL. M., Ji-

lemnice budoucnosti, 432 hlasů
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– Kalenský Jiří, MUDr., ODS, 408 hlasů
– Kalvoda Bronislav, SPD, 388 hlasů
– Kolín Jan, Ing.,  ODS, 491 hlasů
– Korbelář Václav, PaedDr., Hnutí za har-

monický rozvoj obcí a měst, 463 hlasů
– Kožnar Aleš, Ing., Hnutí za harmonický 

rozvoj obcí a měst, 415 hlasů
– Mečíř Vojtěch, Mgr., Jilemnice bu-

doucnosti, 469 hlasů
– Opluštil Štěpán, MUDr., Starostové 

pro Liberecký kraj, 309 hlasů
– Pohořalá Gabriela, MUDr., Sbor dob-

rovolných hasičů Jilemnice, 368 hlasů
– Valenta Vladimír, Ing., Starostové pro 

Liberecký kraj, 410 hlasů
– Válek Jan, MUDr., Sbor dobrovolných 

hasičů Jilemnice, 460 hlasů
– Vinklář Vladimír, Sbor dobrovolných 

hasičů Jilemnice, 521 hlasů

Zuzánek Stanislav, Ing., SPD, 374 hlasů
Mandát obhájilo 11 členů zastupitel-
stva města. Novými členy zastupitelstva 
jsou Josef Dufek, Petra Kalenská, Václav 

Korbelář, Vojtěch Mečíř, Gabriela Poho-
řalá a Stanislav Zuzánek.

Volební účast byla 49,23 %, což je 
oproti volbám v roce 2018 o 4,05 % méně.

Podrobné výsledky voleb lze nalézt 
na www.volby.cz.

1. ustavující zasedání 
Zastupitelstva města Jilemnice

Na ustavujícím zasedání zastupitelstva 
města, konaném 19. 10. 2022, nebyl po-
třebnou většinou hlasů zvolen starosta 
města. Kandidát David Hlaváč obdržel 
8 hlasů, kandidát Vladimír Vinklář 6. Vol-
ba starosty, místostarosty a dalších členů 
rady města se bude opakovat 9. 11. 2022 
od 17 hodin ve Společenském domě Jilm. 
Do té doby zůstávají ve funkcích členo-
vé rady města zvolení pro volební obdo-
bí 2018−2022.

–pf–

Nově zvolení zastupitelé na ustavujícím zasedání zastupitelstva. 
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Ohlédnutí za Dny evropského 
historického dědictví
(7.−20. 9. 2022)

Snad bychom mohli nazvat Dny evrop-
ského historického dědictví slavnostmi, 
při kterých si připomínáme historii města 
a poznáváme jeho krásnou architekturu. 
Ty letošní slavnosti byly v něčem tak tro-
chu jilemnicky tradiční a v něčem zcela 
unikátní. Již tradičně byly během slavnos-
tí zpřístupněny některé kulturní památky. 
Město bylo možné přehlédnout z jilem-
nických věží – z radnice, ze školy čp. 288 
a letos po dlouhé době i z bývalého 
hvozdu někdejšího pivovaru (dnes dům 
čp. 1). Otevřený byl i zámek se svými zají-
mavými expozicemi a výstavami, během 
komentované prohlídky PaedDr. Jana 
Luštince byl přístupný kostel sv. Vavřin-
ce a též rekonstruovaný zahradní do-
mek s expozicemi, na hodinu se otevřela 
i kaple sv. Anny na Kozinci (zajistila Petra 
Fišerová). Živo bylo v tržnici řemesel, kde 

byly ke zhlédnutí kroniky a pamětní knihy 
města pečlivě spravované paní Mgr. Ja-
roslavou Kunátovou, korálková dílna paní 
Dolenské i stuhařský tkalcovský stav Lu-
dorf pěkně za chodu. Tradičně byl boha-
tý doprovodný program – od vernisáže 
výstavy Josefa Jíry v Krkonošském mu-
zeu, přes komentovanou prohlídku ex-
teriéru zámeckého areálu, jíž nás pro-
vedl opět PaedDr. Jan Luštinec, koncert 
klasické hudby v kostele (Michaela Pro-
kopcová zpěv, Michal Hanuš varhany) až 
po přednášku na téma Svoboda v umě-
ní, umění ve svobodě (Mgr. Lenka Pat-
ková), či přednášku na téma Jan Žižka 
a husitství v severovýchodních Čechách 
(prof. Petr Čornej, pořádala ČKA – klub 
Betanie). A jako již v několika předcho-
zích ročnících se ke slavnostem připojilo 
i Železniční muzeum v Martinicích s ko-
mentovanou prohlídkou areálu železnič-
ní stanice a expozice, zpřístupněna veřej-
nosti tak byla i unikátní technická kulturní 
památka.

Předání ocenění Památka roku v interiéru základní školy.
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Co bylo ale zcela nové a ojedinělé, 
byla návštěva Ing. Květy Vinklátové, ná-
městkyně hejtmana Libereckého kra-
je pro kulturu, památkovou péči a ces-
tovní ruch. A nebyla to jen tak obyčejná 
návštěva kulturní akce, byla to návště-
va za účelem předání ocenění Památka 
roku 2021 Libereckého kraje, které získa-
la škola čp. 288 v Komenského ulici. Jak 
lépe oslavit výsledky obnovy historického 
stavebního fondu města? Punc oprav-
dovosti dodala setkání ve vestibulu školy 
přítomnost nejen představitelů oficiál-
ních, ale též realizátorů náročných sta-
vebních prací. Pozvání totiž s díky přija-
li i zástupci firmy Vrňata a Žáčik, kteří se 
osobně účastnili náročné opravy střechy 
a výměny střešní krytiny z vláknocemen-
tových šablon za krytinu z přírodní břid-
lice. Poděkování patří i vedení školy, kte-
rá se každoročně na našich podzimních 
slavnostech podílí, vždy jsou připraveny 
k nahlédnutí školní kroniky, otevřené tří-
dy, v posledních letech také výstavka fo-
tografií. Předání ocenění Památka roku, 
které proběhlo v sobotu 10. 9., bylo po-
myslným vyvrcholením letošních Dnů 
evropského historického dědictví.

Poslední doprovodná akce letoš-
ních slavností je za námi, co ještě zbý-
vá? Chodit s očima otevřenýma, kochat 
se, ale i dávat pozor a – těšit se na příště.

–PeFi–

Vyhodnocení ankety Desatero 
priorit pro město Jilemnice

V Erbovním sále Krkonošského mu-
zea se 28. dubna 2022 uskutečnil pat-
náctý ročník Fórum Zdravého města, 
na kterém účastníci definovali nejdů-
ležitější priority pro město Jilemnice. 

Vybrané podněty byly následně ověřeny 
anketou mezi obyvateli, která probíhala 
od 15. do 29. července 2022 a to za po-
moci sběrných boxů a webových stránek. 
Sběr anketních lístků probíhal na 6 mís-
tech, rozmístěných po městě Jilemnice 
a do oběhu bylo dáno celkem 150 an-
ketních lístků, kdy se navrátilo 69 plat-
ných lístků. Větší nárůst odpovědí byl 
zaznamenán v rámci nových webových 
stránek města. Celkem se tak platných 
lístků fyzicky i elektronickou formou se-
šlo 170. Pomocí ankety se ověřilo, zda re-
spondenti cítí jako důležité stejné prio-
rity, které byly naformulovány na Fóru, 
kdy se v obou případech na prvním 
místě umístila priorita revitalizace auto-
busového nádraží. Dalšími ověřenými 
prioritami jsou výstavba nových bytů 
městem, zainvestování pozemků pro vý-
stavbu RD, zajištění lepších prostor pro 
knihovnu, zvýšení finanční podpory ne-
ziskových organizací pracujících s mlá-
deží, naslouchat potřebám živnostníků 
a firem, ponechání areálu OSP v majet-
ku města a zpracovat koncepci území, 
opravení a udržování silnic a chodníků, 
vybudování nového parkoviště u nemoc-
nice. Touto cestou děkujeme všem, kteří 
se zapojili jak do definování priorit pro 
naše město, tak anketního šetření, kte-
ré napomohlo vyzdvihnout ty nejdůleži-
tější priority.

Cílem ankety bylo ověřit, zda respon-
denti cítí jako důležité stejné priority, 
které byly naformulovány na Fóru. Vý-
stupem ankety jsou tzv. „ověřené prio-
rity“, tzn. průnik podnětů formulovaných 
v rámci Fóra i v rámci ankety. Ověřené 
priority předloží zastupitelstvu města 
politik PZM a MA21, zastupitelstvo měs-
ta by mělo vzít zprávu na vědomí a ulo-
žit radě města, aby určila odpověd-
nosti za realizaci jednotlivých podnětů 
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a stanovení dalšího postupu. Zastupitel-
stvo města bude informováno o tom, že 
jejich město nebude zdravým městem, 
dokud tyto příležitosti nevyřeší. O řeše-
ní podnětů bude veřejnost informová-
na v rámci pravidelného veřejného Fóra 
Zdravého města Jilemnice (cca duben 
2023).

Podrobnější zprávu o vyhodnocení 
ankety naleznete na www.mestojilem-
nice.cz. (Ve vyhledávači: Fórum Zdravé-
ho města / Výsledky anketního šetření.)

Společenská rubrika

Životní jubilea – září 2022

93 let
Marta Kuželová, Jana Weisse 469
Miroslava Riegrová, Sokolská 642
88 let
Lidmila Mečířová, Nádražní 602

Václav Kučera, Na Drahách 671
87 let
Otakar Tikva, Nádražní 322
Jarmila Bergemannová, Jana Buchara 985
85 let
Erika Malinová, Branská 396
75 let
Miroslava Balounková, Roztocká 609
Bohumila Nováková, Na Drahách 1131
Marie Jatšová, Za Lázněmi 867

Všem jubilantům přejeme pevné zdraví 

a hodně životní pohody do dalších let.

Úmrtí – září 2022

Věra Novotná (*1938)
Petr Fišera (*1963)
Dana Drahokoupilová (*1948)
Libor Šír (*1957)

Pozůstalým rodinám projevujeme 

upřímnou soustrast.

Za SPOZ Jolana Kozáková
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Z městského dění
Za MgA. lic. phil. Petrem Feyfarem

Narodil se 17. března 1940 v Praze, jeho 
otcem byl vynikající umělecký foto-
graf Zdenko Feyfar, dědečkem pak ji-
lemnický lékař a fotograf Jaroslav Fey-
far. Petr Feyfar vystudoval na přelomu 
50. a 60. let režii a dramaturgii na praž-
ské DAMU. Poté v letech 1964−1968 pra-
coval jako režisér v zahraničním vysílání 
Československého rozhlasu. V tragické 
v noci z 20. na 21. srpna 1968 se podí-
lel na vysílání z budovy rozhlasu. Po ná-
vratu našich politiků z Moskvy pochopil, 
že republiku čekají těžká a nesvobod-
ná léta. Brzy proto emigroval do Vídně 
a následně do Švýcarska. Ve Švýcarsku 
se záhy uplatnil v divadlech a setkal se 
mimo jiné známým dramatikem Euge-
nem Ionescem. S Friedrichem Dürren-
mattem spolupracoval na slavné hře 
Play Strindberg. V 70. letech vystudo-
val na basilejské univerzitě filozofii, sla-
vistiku a psychologii a působil zde poté 
jako psychoterapeut. I ve Švýcarsku sle-
dován StB a údajně také švýcarskou taj-
nou službou.

Otec Zdenko ho měl rád a často 
o něm hovořil. Vzpomínám si na jeho vý-
rok: „Ve Švýcarsku je všechno úplně stej-
né jako u nás, akorát obráceně.“ Naopak 
pan Petr miloval tatínka a krásný vztah 
měl také k Jilemnici.

S dr. Feyfarem jsem naposledy dlouho 
hovořil při sjezdu rodáků v letošním květ-
nu. Z hovoru vysvítalo, jak pěkný vztah 
měl k otci i k jeho dílu, o něž se chtěl 
postarat. Dohodli jsme se na dalších 
schůzkách, ale osud rozhodl jinak. Ze-
mřel nečekaně 9. září 2022 a pohřeb měl 

v kostele Panny Marie Sněžné v Praze. 
Dne 17. září jsme se s ním naposledy roz-
loučili na jilemnickém katolickém hřbito-
vě a uložili jej po boku tatínka do rodinné 
kaple zasvěcené sv. Václavovi.

Bude nám chybět.
Jan Luštinec

Zemřel ing. Josef Valušiak

Josef Valušiak se narodil 16. 12. 1934, 
obecnou školu a osm tříd gymnázia ab-
solvoval v Jilemnici a maturoval v roce 
1953. Na ČVUT studoval na katedře roz-
hlasu a televize (do roku 1958), dále 

Petr Feyfar nás navštívil při květnovém 
Srazu rodáků v Jilemnici.
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pracoval jako inženýr ve státním podniku 
Kinotechnika Praha (1959−1961) a v La-
terně Magice (1961–1962). Poté studo-
val FAMU, katedru režie a od 3. ročníku 
nově založenou katedru střihové sklad-
by. Po absolvování FAMU v roce 1965 

nastoupil ve Filmovém studiu Barrandov 
jako střihač, v letech 1964–1968 také spo-
lupracoval externě s Československou 
televizí. Během šestadvaceti let ve Fil-
movém studiu Barrandov stříhal řadu 
dokumentárních, hudebních a hraných 
televizních filmů, tři seriály (s režiséry 
Sequensem, Moskalykem a Dudkem) 
a více než 60 celovečerních hraných fil-
mů, např. poslední filmy K. Zemana 
(Na kometě), Kadára–Klose (Touha zva-

ná Anada) nebo Moskalykův film Kukač-

ka v tmavém lese. Dlouhodobě působil 
na FAMU jako pedagog střihové sklad-
by, v roce 1992 byl jmenován docentem, 
v roce 2002 profesorem. [Zdroj: Web Ka-
tedry střihové skladby FAMU].

Své rodné město velmi miloval. Vel-
kou zásluhu má na založené zdejší po-
bočky České křesťanské akademie. 
Poznal jsem v něm člověka velmi kulti-
vovaného, vzdělaného, tichého až pla-
chého, neobyčejně spolehlivého i přátel-
ského. Ať odpočívá v pokoji. Děkujeme.

Jan Luštinec

Josef Valušiak.
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Sociální služby
Říjen ve znamení sportovního 
zápolení, ale i pečení chleba nebo 
podzimního tvoření

V pátek 23. 9. proběhla u fotbalového 
hřiště v Jilemnici již tradiční Koloběž-
kiáda, která se konala v rámci Evropské-
ho týdne mobility. Letošního ročníku se 
zúčastnilo bezmála 120 malých závod-
níků, což byl rekordní počet. Ti, co měli 
závod odjetý, se mohli věnovat tvořivým 
dílnám (byla pro ně připravena domácí 
modelína, malování na sádrové odlitky, 
navlékání korálků). Občas napínavý zá-
vod provázelo nádherné slunečné poča-
sí, dobrá nálada, soutěžící byli ukázko-
vě féroví, a proto s odměnou odcházeli 
úplně všichni. Ve středu 12. 10. se u nás 
konala přednáška zaměřená na podpo-
ru partnerského života, na důležitost ko-
munikace mezi partnery, na úskalí, kte-
ré přináší rodičovství jako velká změna 
v partnerském životě. Přednášela Lu-
cie Malá, kterou mnozí znají především 
jako lektorku jógy na zemi i ve vzduchu. 
S Lucií Malou proběhl v pondělí 17. 10. 
i workshop pečení domácího chleba. 
Účastníci workshopu si odnesli podrob-
ný návod, jak takový domácí chleba při-
pravit a to včetně kvásku a dávky mou-
ky na první pečení. Ve středu 19. 10. jsme 
tvořili barevný podzimní strom pomocí 
otisku dětské ručičky. Do této kreativní 
tvorby se tedy, s pomocí rodičů, mohli 
pustit i ti nejmenší. Krom těchto aktivit 
probíhaly v centru i pravidelné aktivity, 
jakými jsou Zpívánky s Kristýnkou Vít-
kovou, cvičení pro rodiče s dětmi nebo 
Mraveneček (montessori aktivity). Na lis-
topad připravujeme další tematicky 

velice zajímavé přednášky, sledujte náš 
Facebook a Instagram, tam naleznete 
termíny a podrobné informace.

Přejeme vám všem krásně vybarve-
ný listopad.

Tým MC Rodinka

Raná péče Centrum LIRA

Již podle svého názvu je zřejmé, že je 
služba určena nejmenším dětem a zá-
roveň jejich rodičům. Jestliže ve vývoji dí-
těte dojde k nějaké překážce a nedaří se 
dosahovat vývojových milníků tak, jak se 
očekává, dostává rodina kontakt právě 
na službu rané péče.

Kdo se může na ranou péči obrátit?

Raná péče poskytuje službu rodinám 
dětí od narození do sedmi let. Ranou 
péči oslovují rodiče dětí, jejichž vývoj je 
ohrožen z vážných zdravotních důvo-
dů, jež mohou mít vliv na celkový psy-
chomotorický vývoj. Některé děti již mají 

Zpívánky.
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diagnózu pojmenovanou, některé do-
sud ne. Může se jednat o děti se zrako-
vým postižením, kombinovaným posti-
žením, s vrozenými vadami a v současné 
době i děti s poruchou autistického 
spektra nebo s podezřením na ni. Cen-
trum oslovují rodiny, které vnímají, že 
potřebují ve své nepříznivé situaci pod-
pořit, poradit a provést. Smyslem rané 
péče je, aby rodina dostala odbornou 
pomoc, aby měla možnost sdílet své 
těžkosti a aby byla podpořena v tom, že 
je schopna svou situaci zvládnout. Není 
potřeba žádné doporučení od lékaře.

„Změnil se náš pohled na postižení 

našeho syna. Naděje, že díky soustavné 

péči a některým pomůckám se dá posti-

žení zmírnit, je velmi důležitá.“ (mamin-

ka dítěte s těžkým kombinovaným po-

stižením)

Jak služba probíhá?

Hlavní formou spolupráce jsou kon-
zultace v místě, kde dítě vyrůstá. Konzul-
tace se konají zpravidla v měsíčním inter-
valu a jsou věnovány všem členům rodiny.

„To, že je služba terénní, je velmi pří-

nosné. S postiženými dětmi je složité po-

řád někam dojíždět. A navíc ve svém pro-

středí se syn mnohem lépe soustředí.“

Pozornost je dána podpoře jednot-
livých oblastí psychomotorického vývo-
je dítěte. Poradkyně vozí speciální po-
můcky pro rozvoj zrakového vnímání, 
rozvoj smyslů, hybnosti, zručnosti a ko-
gnitivních dovedností. Pomůcky a hrač-
ky lze rodinám zapůjčit. Seznamuje ro-
diče s metodami, technikami a přístupy, 
které rozvíjí oslabené oblasti. Poradkyně 
informuje rodiče o možnostech podpo-
ry vývoje a předává potřebné kontakty. 
Vytváří prostor pro vyslechnutí, sdílení 
a provázení v nepřízni. Důležití jsou však 
i sourozenci dítěte s ohroženým vývo-
jem. A právě proto, že je pro ranou péči 
důležitá soudržnost celé rodiny, najde-
me pod ranou péčí i další služby. Jedná 
se o setkávání rodin, či odborné před-
nášky. S podporou nadací se daří jednou 
ročně pořádat pětidenní pobytové kur-
zy pro rodiny dětí s postižením. Na nich 
je program utvořen pro všechny, a to 
jak program odborný, tak volnočasový. 
Cenné je, že zde rodiny mohou navázat 
přátelství, nebo si předat zkušenosti s ji-
nými rodiči s podobnými životními zku-
šenostmi.

„Jsme rádi, že jsme s vámi měli ješ-

tě jednou možnost prožít úžasných pět 

dnů na pobytovém kurzu v Jizerských 

horách. Opět jsme odjížděli domů bo-

hatší o nové poznatky, odpočatí a psy-

chicky nabití.“ (rodina, která se účastnila 

před ukončením spolupráce pobytové-

ho kurzu)

Kdo jsou poradkyně rané péče?

Poradkyně mají vystudovanou spe-
ciální pedagogiku, někdy i jiný vysoko-
školský obor. Pro ranou péči je odbornost 
nezbytná, a proto si poradkyně během 
působení v Liře dál doplňují své vzdě-
lání kurzy či stážemi. Díky tomu se daří 
terénní služby doplnit specializovanými 

Raná péče.
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ambulantními programy. Vedle vzdělá-
ní je však důležitá osobnost poradkyně.

„Oceňujeme vstřícnost, trpělivost, 

schopnost naslouchat a velmi milý pří-

stup k nám i našim dětem.“

Jak vypadají další programy pod ranou 

péčí?

Díky nabídce ambulantních progra-
mů se služba rané péče stává komplex-
nější a intenzivnější. Instruktorky stimu-
lace zraku provádí vyšetření v podobě 
posouzení zrakových funkcí a nabízí ro-
dinám dětí se zrakovým postižením am-
bulantní program stimulace zraku. Ně-
které rodiny mohou využít screeningové 
posouzení na přítomnost poruch autis-
tického spektra. A to tehdy, pokud jsou 
našimi klienty a u dítěte dosud nepro-
běhla psychologická diagnostika. Rodi-
ny mohou s dětmi docházet také na am-
bulantní programy senzorická integrace 
a snoezelen.

„Díky práci rané péče překonáváme 

vývojové problémy mého syna a syno-

vy problémy ve školce. Konzultace s po-

radkyní nám pomáhají při rozhodování 

a vnáší do problémů objektivitu. Ukazu-

je nám, kde má syn mezery a co zvlád-

ne sám a my to nevidíme. Syn dochází 

i na cvičení senzorické integrace, která 

mu hodně pomohla v dozrávání a sa-

mostatnosti.“ (maminka dítěte s pode-

zřením na PAS)

Více informací

na www.centrumlira.cz.

Podzimní zahradní slavnost

Již tradičně se loučíme s létem podzimní 
zahradní slavností. Letos se nesla ve vel-
mi příjemné atmosféře, i počasí se nad 
námi slitovalo a občas vykouklo i sluníč-
ko. Byli jsme potěšeni hojnou účastí. Ro-
dinní příslušníci se přišli potěšit se svými 
blízkými a společně si užít doprovodný 
program s pracovníky Domova U Nás.

Pro všechny zúčastněné jsme připra-
vili drobné občerstvení v podobě mno-
ha pochutin, včetně typického podkr-
konošského jídla sejkor. Vrátili jsme tím 
naše obyvatele domova do příjemných 

Podzimní slavnost se vydařila.
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vzpomínek, kdy byli ještě mladí a ve 
svých domovech. Na přípravách se po-
díleli i sami obyvatelé domova, a to v po-
době dekorací na stůl s doprovodným 
programem a společnými silami si při-
pravili slané drobné pečivo.

Těšit nás mohl i doprovodný pro-
gram, kdy naše pozvání přijal pan Fiše-
ra ze Studence se svými kolegy s hous-
lovým doprovodem a manželé Brožovi 
s vozembouchem. Premiéru u nás měli 
i Orientální tance Košťálov, kdy nám ženy 
předvedly orientální tance v nádherných 
ručně šitých kostýmech. Svou návštěvou 
nás poctily i Služby sociální péče Domov 

Tereza z Benešova u Semil, kteří měli hu-
dební a taneční vystoupení.

Rádi bychom poděkovali všem, kteří 
věnovali svůj čas obyvatelům domova, 
buď jako účinkující, jako hosté nebo jako 
personální podpora. Věříme, že jsme si 
to všichni užili, pobavili se, pochutnali si, 
a především se spojili společnými zážitky 
a neopakovatelnými momenty.

Jsme tu pro Vás již více jak 5 let. Vě-
říme, že děláme svou práci, jak nejlépe 
umíme. Držte nám pěsti do další úspěš-
né pětiletky.

Mgr. Michaela Čermáková, DiS.,

sociální pracovnice

Složky IZS
Únik nebezpečné látky:
Jak se před ním ochránit?

Skoro každý z nás je řidičem, a pokud ne, 
tak spolucestujícím. Určitě jste si v pro-
vozu na pozemních komunikacích všim-
li, že některé přepravní prostředky jsou 
označeny oranžovou tabulkou. Zamys-
leli jste se někdy nad tím, co to zname-
ná a jaký význam to pro nás může mít? 
Ve zkratce vysvětlíme.

Jedná se o označování nebezpečných 
látek v silniční a železniční přepravě, 
které se řídí mezinárodními dohodami. 
Oranžová tabulka ve velikosti 40×30 cm, 
rozdělená na dvě části uvádí číselné 
kódy, tzv. Kemler kód nahoře a UN kód 
dole. Kemler kód určuje, jaké nebezpe-
čí nám od přepravované látky hrozí a je 
složen ze dvou nebo tří čísel od 2 do 9 
a někdy je doplněn písmenem X. Pokud 
jsou čísla zdvojená či ztrojená, znamená 

to stupňování nebezpečí (např. 3 – hoř-
lavá kapalina, 33 – lehce hořlavá kapali-
na). Spodní část tabulky – UN kód, uvádí 
zpravidla čtyřmístné přidělené číslo pře-
vážené látky, které lze v případě potřeby 
nalézt ve speciální databázi.

Jaké z toho plyne poučení? Vždy, když 
se setkáme s takto označeným přeprav-
ním prostředkem, mějme na paměti, 
že pro nás může znamenat velké ne-
bezpečí.

A jak si ochránit zdraví a život před 
nežádoucími účinky uniklých nebezpeč-
ných látek?

Hasiči radí:
K místu úniku nebezpečné látky se ni-

kdy nepřibližujte.
Opusťte co nejrychleji nebezpečný 

prostor (místo úniku a závětrný pro-
stor) směrem proti větru či kolmo na 
směr přízemního větru.
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Chraňte si dýchací cesty přiložením 
kapesníku nebo části oděvu na ústa 
a nos, je-li možnost, zvlhčete ho.

Zachovejte klid a rozvahu, zbyteč-
ně nepobíhejte a nenamáhejte se. 

Ukryjte se v budově, ve vyšších pat-
rech a na odvrácené straně od místa 
nehody.

plk. Mgr. Michaela Stará,

HZS Libereckého kraje

Z našich škol
Koloběžkiáda

Krásný den přál sportovní akci „Koloběž-
kiáda“, která se konala v rámci Evropské-
ho týdne mobility. I letos se nejstarší děti 
z MŠ Valteřická zúčastnily této tradiční 
akce, která proběhla v pátek 23. 9. 2022 
u fotbalového hřiště v Jilemnici.

Mateřské centrum Rodinka Jilemnice 
pro děti připravila dopoledne plné po-
hybu a zábavy. Děti si aktivně vyzkoušely 
jízdu na zapůjčených koloběžkách nebo 
odrážedlech a s nadšením se projížděly 
po překážkové dráze.

Po celou dobu akce zde byly pro děti 
připraveny řemeslné dílničky, jako navlé-
kání korálků, malování na sádrové od-
litky nebo práce s barevnou modelínou. 

Děti si své vlastnoručně vyrobené suve-
nýry mohly odnést domů. Při odchodu 
všechny děti obdržely diplom a drobný 
sponzorský dárek. Tato akce, kterou do-
provázelo krásné počasí, dobrá nálada 
a skvělá organizace MC Rodinka, sklidila 
u dětí z naší školky velký úspěch.

Renáta Hrachová

MŠ Valteřická

Adaptační léto 2022

Díky finanční podpoře Nadačního fondu 
škoda auto a ve spolupráci se zřizovate-
lem naše škola od 1. června do 30. srp-
na provozovala vzdělávací skupinu pro 
ukrajinské děti ve věku 3−6 let v prosto-
rech bývalého gymnázia. Všichni víme, 
co se od konce února děje na Ukrajině… 
A protože jsme chtěli alespoň trochu 
ukrajinským rodičům a jejich dětem po-
moci, vznikla právě tato skupinka.

Začátky byly opravdu hodně těžké. 
Děti neuměly slovo česky, my neuměli 
slovo ukrajinsky. S učitelkami z Ukrajiny, 
které nám ve skupince pomáhaly, jsme 
se celkem domluvily. A když bylo nejhůř, 
pomohl „strýček“ Google. Kromě jazy-
kové bariéry nás čekal nelehký úkol. A to 
naučit se s těmito dětmi pracovat a být Koloběžkiáda se vydařila.
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velice trpělivý. Oproti českým dětem 
jsou ty ukrajinské živější a nespoutanější. 
Chvíli nám to dalo, ale nakonec se nám 
tu společnou cestičku podařilo najít.

Denní program byl podobný jako 
v běžné mateřské škole. Děti měly z fi-
nančních prostředků Nadačního fondu 
škoda auto hrazen též pitný režim a stra-
vu, kterou nám dovážela Domácí pečova-
telská služba z našich školkových kuchyní.

Po ukončení provozu adaptační vzdě-
lávací skupiny byly děti přijaty do běžných 
tříd naší mateřské školy. Nyní po měsí-
ci září můžeme říci, že letní skupina byla 
pro ukrajinské děti velkým přínosem ne-
jen v oblasti adaptace, ale adaptační léto 
nám i ukrajinským dětem přineslo nové 
poznatky, zajímavé zkušenosti a mnoho 
zážitků. Děkujeme touto cestou všem ak-
térům, kteří se na vzniku a realizaci pro-
jektu podíleli a našim malým ukrajin-
ským předškolákům přejeme spoustu 
dnů plných příjemných maličkostí.

Marcela Lízrová

Louka plná dětí

Ve středu dne 21. září se předškoláci vy-
dali na zábavné dopoledne pro mateř-
ské školy do Vrchlabí na program urče-
ný nejstarším dětem v MŠ – Louka plná 
dětí. Prvním zážitkem byla jízda linko-
vým autobusem z autobusového ná-
draží v Jilemnici směrem do Vrchlabí. Vy-
stoupili jsme sice ve Vrchlabí na zastávce 
„U pivovaru“, ale pokračovali jsme pěš-
ky do zámeckého parku. I když na dotaz 
spolucestujících starších občanů „kam, 
že to jedeme“? Spontánní odpověď dětí 
byla „do pivovaru“, tak se rodiče neboj-
te, do pivovaru naše cesta opravdu ne-
směřovala. .

Cestu do zámeckého parku jsme krás-
ně zvládli a naše první zastávka byla u zá-
meckého rybníka, kde jsme se občerstvili 
svačinkou ze školky a dobrůtkou z domo-
va. Přišli nás pozdravit i kačenky z rybní-
ka. Dále jsme pokračovali na program, 
který pro děti z mateřských škol připra-
vili pracovníci Krnapu a probíhal v blíz-
kosti KCEV – Krkonošského centra envi-
ronmentálního vzdělávání, nazývaného 
„Krtek“.

Každá školka si samostatně prošla tra-
su, kde děti plnily celkem čtyři disciplíny 
zaměřené na vnímání přírody, šikovnost 
nebo fyzickou kondici. Hry byly rovněž 
určeny k uvolnění, zábavě a rozvíjení tý-
mové spolupráce. Na prvním stanovišti 
jsme byli seznámeni s životem u rybníka 
a živočichy, kteří zde žijí. Úkol se nazýval 
„žabí vajíčka“ a spočíval v tvorbě ropu-
ších šňůrek. Všechny děti se velmi snažily 
a byly šikovné, proto i výsledek byl velmi 
vyrovnaný. Na dalším stanovišti jsme byli 

Louka plná dětí.
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seznámeni se životem housenek, což děti 
velmi zajímalo a bylo vidět, že toto téma 
není dětem cizí a pohotově a správně se 
zapojovaly do odpovědí na dané otáz-
ky. Druhý úkol se nazýval „putování hou-
senky“, kdy musí housenka při své ces-
tě za potravou překonat řadu překážek. 
Na následujícím stanovišti jsme byli se-
známeni se životem mravenců, jejich po-
travou a předáváním signálů. Pohybová 
hra nás naučila, jak se mravenci dostávají 
k potravě pomocí předávání signálů ty-
kadly. Každé dítě se naučilo nejen signál 
vyslat, ale i signál přijmout. Společnými 
silami jsme se jako mravenečci k potra-
vě dostali. Na posledním stanovišti jsme 
se seznámili se životem veverek. Rovněž 
nechyběla pohybová hra, kde se z nás 
staly veverky a naším posledním úko-
lem a snahou bylo, nepřijít o svůj ocásek.

Posledním zážitkem krásného dopo-
ledne byla návštěva záchytné stanice pro 
handicapovaná zvířata, kde jsme byli se-
známeni se životem zvířátek, která jsme 
zde viděli. Bylo nám vysvětleno, že se zví-
řátka ve volné přírodě mnohdy dostanou 
do problémů. Někdy vinou člověka, jin-
dy bez jeho přičinění. Dověděli jsme se, 
jak máme postupovat, najdeme-li zví-
ře, které potřebuje naši pomoc. Vyslechli 
jsme si příběhy zvířátek, o které zde v zá-
chytné stanici pečují. Moc děkujeme, že 
jsme se mohli této akce s dětmi účastnit, 
výlet se nám všem moc líbil. 

Jana Klikorková

Beseda pro děti se spisovatelkou 
Dankou Šárkovou

V dopoledních hodinách 22. září 2022 
navštívila třída Berušek ze Zámecké 
školky v Jilemnici Erbovní sál v budově 

bývalého pivovaru. Zde čekala spisova-
telka Danka Šárková. Oči dětí upoutala 
již od první chvíle, kdy nás přivítala v do-
bovém oblečení. Po vzájemném přivítá-
ní vzala několik holčiček a také je oblékla 
do dobových zástěrek. Na úvod besedy 
vysvětlila základní pojmy, kdo je spisova-
tel a ilustrátor. Následně nám paní Šár-
ková představila zábavnou formou své 
doposud napsané dětské knížky ze sé-
rie „Alenka a Krakonoš“. Hlavní posta-
vy z knížek jsme si mohli prohlédnout 
i v prezentaci, která nás celým povídá-
ním prováděla. Samozřejmě, že nechy-
běly ani čtené ukázky z knížek. Na závěr 
besedy se z nás dokonce stali i herci! Vy-
braní jedinci měli možnost zahrát hlav-
ní postavy z knížky, a zarecitovat tak část 
příběhu. Zpět do školky jsme odcháze-
li plni hezkých dojmů. Myslíme, že nová 
knížka „Alenka a Krakonošova obora“ 
bude napsaná v nejednom dopise pro 
Ježíška. Tímto bychom chtěli poděko-
vat Městské knihovně Jaroslava Havlíč-
ka za zorganizování příjemného progra-
mu pro děti.

Za kolektiv MŠ Jilemnice Zámecká

Třída Berušek

Beseda s Dankou Šárkovou.
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Evropský den jazyků (EDJ)

V letošním roce jsme se opět zapojili 
do oslav EDJ. Žáci 7.−9. ročníků si zvolili 
státy Norsko, Itálii, Španělsko, Maďarsko, 
Německo a Chorvatsko k tvorbě jazyko-
vých projektů. Téměř všichni splnili vý-
zvu a přišli oblečeni v barvách zadaného 
státu, a to nejen žáci, ale i jejich vyuču-
jící. Děti pracovaly ve čtyřčlenných sku-
pinách. Na každý stát se zaměřily hned 
z několika pohledů. Své projekty zpraco-
valy z pohledu historického, geografic-
kého, jazykového, kulturního, gastrono-
mického a také vyhledaly významné dny 
a svátky jednotlivých zemí. Skupiny žáků 
měly za úkol si práci na daném tématu 
mezi sebou rozdělit a využít možnos-
ti vyhledat a připravit si některé infor-
mace předem. V den práce na projek-
tu všichni třídní učitelé přivítali své žáky 
několika frázemi z vybraných projekto-
vých jazyků. Příjemným zpestřením byl 
cukrářský výrobek žákyně 9. B Týny Ha-
vlíčkové, která upekla nejen dětem, ale 
i vyučujícím italské cantucciny. Nechy-
běla ani výroba postaviček v národních 
krojích. Cílem projektu bylo nejen rozšířit 
povědomí a znalosti žáků o evropských 
státech. Při práci ve skupinách se děti 

učily spolupracovat, rozvíjet své schop-
nosti vyhledávat informace a pracovat 
s nimi. Hotové práce účastníků projektu 
byly obodovány a jejich autoři odměněni 
drobnými sladkými cenami. K seznáme-
ní ostatních spolužáků s obsahem toho-
to projektu připravili tvůrci také zábavné 
kvízy, které budou mít možnost mladší 
ročníky vypracovat při návštěvě výsta-
vy uspořádané k této příležitosti. Od-
povědi na kvízové otázky najdou právě 
ve vystavených pracích. Všem účastní-
kům projektu blahopřejeme a děkujeme 
za zajímavé výtvory a těšíme se na jejich 
nápady opět v příštím školním roce.

Za kolektiv učitelů 2. stupně vyučující 

anglického jazyka Lenka Hašková

ZŠ Harracha – září 2022

Po dvouletých omezeních a úpravách vý-
uky se zdá, že bychom mohli tento škol-
ní rok vrátit do starých kolejí se spoustou 
aktivit, projektů a akcí vázaných na alter-
nativní a mimovýukovou činnost školy. 
Po roce jsme se zúčastnili tradiční akce 
Trh volného času, a připomněli tak rodi-
čovské veřejnosti naše nabízené krouž-
ky: přírodovědně-poznávací, atletický, 
výtvarný – keramika, dále kroužek va-
ření chlapců, úsměvnou angličtinu, In-
-line a všestranný sport, sborový zpěv, 
florbal pro čtvrťáky, gymnastiku, počíta-
če pro začátečníky a pohybové hry, ho-
rolezci. V rámci minimálního preven-
tivního programu proběhl socializační 
program v 8. A a na něj navázal také vý-
jezdní dvoudenní adaptační pobyt s lek-
torem p. Jiřištěm.

5.−9. ročníky se zúčastnily pořadu 
Planeta Země, tentokrát se žáci podíva-
li do Senegalu. Součástí programu jsou Evropský den jazyků na ZŠ Harracha.
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i pracovní listy, se kterými mohou učitelé 
zeměpisu dále pracovat. Komentovaná 
projekce se žákům i pedagogům velmi 
líbila. Naši starší žáci se také zúčastni-
li Čtyřboje v Turnově a pro malé školáky 
se před příchodem studeného podzimu 
podařilo zrealizovat podzimní běh par-
kem s následným vyhlášením vítězů. Bě-
hem září se konaly uvítací třídní schůz-
ky v 6. ročnících a také ve třídách, kde se 
měnil třídní učitel nebo bylo třeba něco 
konkrétně řešit.

Uskutečnili jsme po vzoru minulých 
let sběr starého papíru, ale vzhledem 
ke složité ekonomické situaci není o tuto 
komoditu zájem a je i špatně placena. 
Získané peníze přesto připíšeme na účet 
žákovského fondu pro potřeby žáků.

V rámci předmětu volba povolání 
a kariérního poradenství jsme využili dne 
otevřených dveří ve firmě Jinova a zajis-
tili si zde exkurzi s perfektním výkladem, 
aby deváťáci poznali provoz tam, kde 
pracuje spousta dospělých z Jilemnicka 
a mnohdy i rodiče žáků nebo naši bývalí 
žáci. Pro většinu deváťáků bylo strojíren-
ské pracoviště s CNC stroji, lisy, obrábě-
cími stroji, bruskami a svářečkami zcela 
novým zdrojem poznání.

Učitelé také v září absolvovali zdra-
votnický kurz, aby lépe zvládali situaci, 

kdy se dítě zraní nebo potřebuje okamži-
tou péči v případě zkolabování, alergic-
ké reakce, epileptického záchvatu, při 
diabetu apod. Zde děkujeme paní prim. 
MUDr. Pohořalé za odbornou pomoc.

Krásnou a smysluplnou akcí na konci 
září byla projektová výuka v 7.−9. roční-
cích k Evropskému dni jazyků. Žáci jed-
notlivých tříd prezentovali ve skupinách 
informace o státech, jejich jazycích, zvy-
cích a dalších zajímavostech a vytváře-
li pod vedením třídních učitelů plakáty 
pro následnou výstavu. Projekt popisuje 
vlastní článek.

Rodiče žáků 9. ročníků jsme seznámi-
li s přijímacím řízením na SŠ – obdrželi 
letáky s harmonogramem Odboru škol-
ství, mládeže a tělovýchovy Libereckého 
kraje. Burza škol, Atlas škol a komunikace 
s Úřadem práce v Semilech bude násle-
dovat v dalších měsících.

Pro počítačový kroužek a prezentaci 
digitální techniky ve výuce jsme sestavi-
li a softwarově zprovoznili novou 3D tis-
kárnu. Ta bude od školního r. 2023/2024 
vázána na strategickou linii digitální-
ho vzdělávání v implementaci Strategie 
2030+. V počítačovém kroužku a i při 
výuce již žáci vidí chod tohoto zařízení 
a poznávají jeho praktické využití.

Hana Erbenová

Rozhovor
Povídání s Luďkem Petrilákem 
o čištění vzduchotechniky

Na úvod bych se ráda omluvila za uve-
dení mylné informace v rozhovoru 
s paní Vlastou Švarcovou-Havlíčkovou, 

ve kterém zaznělo, že budova býva-
lé mlékárny v Kruhu u Jilemnice chát-
rá. Před pěti lety prostory zakoupila fir-
ma Alkion a areál postupně prochází 
rekonstrukcí. Děkuji Luďkovi Petrilákovi 
za uvedení věcí na pravou míru. Luděk 
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Petrilák je součástí týmu výše uvedené 
firmy, která se zabývá čištěním vzducho-
techniky, a tak jsem ho rovnou vyzpoví-
dala, abych se dozvěděla, co taková ne-
zvyklá práce obnáší.

Než se dostaneme k tvé práci, vraťme se 

na chvíli k mému přešlapu v minulém 

článku. Proč si vaše firma zvolila prá-

vě prostory kružské mlékárny? Byl tam 

z vaší strany i motiv záchrany zchátralé 

budovy?

Po vhodném areálu jsme se začali 
rozhlížet už před několika lety. Zde v Ji-
lemnici jsme v pronájmu a prostory nám 
pomalu přestávaly stačit. Bohužel jsme 
sídlo v Jilemnici nenašli. Ale zjistili jsme, 
že právě bývalá mlékárna v Kruhu by byla 
dostupná. Nebyl to jednoduchý proces, 
ale nakonec se nám vše povedlo úspěš-
ně vyřešit a s francouzskou firmou Lacta-
lis, která mlékárnu kdysi koupila, jsme se 
domluvili. Co nám budou stačit finance, 
budeme se snažit vše opravit. Do hlavní 
budovy bychom se chtěli už příštím ro-
kem nastěhovat. Staré budovy jsou už 
většinou na stržení. Celé to zatím připo-
míná takové vlaštovčí hnízdo.

Mohl bys jednoduše shrnout, čím se vaše 

firma zabývá?

Zabýváme se čištěním vzduchotech-
niky. Vzduchotechnika je dnes samo-
zřejmě všude, a to nejen v budovách, 
ale například i na lodích. Čistíme tedy 
průmyslové objekty, bytové domy, kan-
celáře a právě i lodě (vojenské i výletní). 
Ta škála je obrovská, cestujeme po ce-
lém světě, naši zaměstnanci se dostanou 
na opravdu zajímavá místa, což je pro ně 
jistě atraktivní. V ČR jsme v našem oboru 
největší, máme 40 zaměstnanců a před 
pár lety jsme založili sesterskou poboč-
ku v Německu. Ve světě jsou i větší firmy, 

ale vzhledem k tomu, že naši konkurenci 
poměrně dobře známe, myslím, že jsme 
jedni z nejlepších na trhu. Je to také tím, 
že se jako jedni z mála zabýváme i těž-
kým průmyslem a opravdu to umíme.

Co máš ty konkrétně ve firmě na starost?

Řídím a plánuju veškeré zakázky, prá-
ce, přijímání lidí. Na starosti mám také 
bezpečnost práce, odměňování pracov-
níků i technický vývoj. Technický vývoj je 
velmi důležitá součást naší firmy, proto-
že pro naši práci techniku nikdo moc ne-
vyrábí, musíme si ji tedy vymýšlet sami.

Obecně – dbají restaurace, nákupní cen-

tra, kancelářské budovy na čištění vzdu-

chotechniky?

Začíná to být stále aktuálnější téma. 
Zjišťuje se, že pokud se vzduchotechni-
ka dlouho nečistí, vzniká značné požár-
ní a hygienické riziko. Je ale pravda, že 
na západě se s čištěním stále počítá více 
než například ve střední Evropě nebo 
na východě. I tukové odtahy v našich 
kuchyních prakticky nikde u nás nejsou 
vodotěsné, což by mělo být podmínkou.

Přibližně kolik takových budov trpí tak-

zvaným syndromem nemocných budov?

Skoro všechny. Těžko se to posuzuje. 
Ne vždy si lidé uvědomují, že tím něja-
kým způsobem trpí (zhoršené dýchání, 
astma a podobně). Hodně na to dba-
jí nemocnice, ale tam to většinou bývá 
ošetřeno hodně dobrou filtrací. Hůře 
jsou na tom paneláky a bytové domy, 
které syndromem trpí ve velké míře, ná-
nosy prachu v nich bývají v řádech cen-
timetrů, stoupačky zanešené a žije v nich 
vše možné. Navázali jsme spolupráci 
s Experimentálním ústavem Masaryko-
vy univerzity v Brně. Udělali jsme gene-
tické analýzy toho prachu, přičemž jsme 
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zjistili, co vše tam žije a jak nebezpeč-
né organizmy pro člověka to mohou být. 
Samozřejmě, že lidé s nimi nejsou v pří-
mém kontaktu, ale při nepříznivé pově-
trnostní situaci může dojít i k tomu, že 
vzduch ze stoupačky pronikne do bytu. 
Pak nastane rizikový moment.

Může mít na člověka negativní zdravotní 

vliv i krátká doba strávená v znečištěném 

prostředí nebo se projeví až dlouhodo-

bý pobyt?

Rizikovou skupinou jsou určitě lidé, 
kteří mají zdravotní potíže, ať už mají 
chřipku, jsou nachlazení, nebo trpí ně-
jakým chronickým onemocněním. Už 
po dvou hodinách strávených ve zne-
čištěném prostoru mohou pocítit zhor-
šení svých potíží.

Zmiňoval jsi nemocnice. Mají tam nějaké 

vyšší hygienické požadavky?

Vyšší požadavky mají spíše na pro-
středí. Vzduchotechnika je daná dopo-
ručením, legislativně nastavené pravi-
dlo není. V nemocničních prostorách je 
 ideální čistit vzduchotechniku po dvou 
letech a minimálně každým rokem dě-
lat kontrolní stěry.

Jaký nejvíce znečištěný prostor jsi viděl?

Setkáváme se s různými situacemi. 
Někdy si říkáme, že už to snad ani není 
čištění, ale důlní činnost. Nánosy jsou to-
tiž už tak ztvrdlé a trubky zanesené, že 
se průměr potrubí zmenší až na třetinu 
nebo dokonce čtvrtinu. V jedné fabri-
ce v Mexiku muselo snad potrubí mini-
málně třikrát vyhořet, jak silná napečená 
 vrstva tam byla.

Jaké čistící metody využíváte?

Základní metody jsou jednoduché. Po-
užíváme rotační kartáče různých materiálů 

S firmou cestuje po celém světě.
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s různými pohony – ohebné hřídele, mo-
tory… Naši top metodou, kterou se odlišu-
jeme od drtivé většiny konkurence, je vyu-
žití tryskání suchým ledem. Abych to laicky 
připodobnil, představte si princip písko-
vání (pod tlakem tryskáme částečky písku 
a tím čistíme povrch). My písek nahradí-
me suchým ledem a tím dochází i k dal-
ším efektům. Suchý led je úžasné médi-
um. Jedná se vlastně o pevný oxid uhličitý, 
má –70 stupňů a okamžitě sublimuje (vy-
pařuje se, okamžitě přechází z pevného 
stádia do plynného). Když tedy znečiště-
ný povrch tryskáme, dochází k prudkému 
ochlazení, zkřehnutí té nečistoty a násled-
ně jejímu odlupování a k tomu ještě ki-
netická energie urychlených částic suché-
ho ledu. Kouzlem je, že po čištění zůstává 
jen prach a nečistota a suchý led zmizí, vy-
paří se. Jde o velmi efektivní a ekologic-
kou metodu, která nahrazuje mechanic-
ké metody, popřípadě používání chemie.

Jak se suchý led vyrábí?

Vyrábí se z plynného oxidu uhličitého, 
který je druhotným produktem při růz-
ných chemických postupech. Oxid uh-
ličitý je pod tlakem soustředěný do ko-
mory v kapalném skupenství. Pak se tlak 
prudce sníží, část se vypaří a to způsobí 
prudký pokles teploty. Extrémní ochla-
zení vytvoří z kapaliny sněhovitou hmo-
tu pevného skupenství, tedy suchý led. 
Jednoduše řečeno: Kdybychom sněho-
vým hasicím přístrojem vysněžili nádo-
bu a pak prudce stlačili lisem, získáme 
suchý led.

Jaké další vlastní technologie vyvíjíte?

Pro nás nikdo žádné technologie ne-
vyrábí, nemůžeme si ani zajít do obcho-
du a koupit nářadí, kterým bychom čis-
tili vzduchotechniku. Naše technologie 
už jsou mnohem dál. Navrhli jsme si 

i vlastního robota, který projíždí potru-
bí a tryská suchým ledem a zároveň od-
sává nečistotu. Samozřejmě vždy záleží 
na konkrétní zakázce – jaký typ odtahů 
zákazník má, jaký typ znečištění, a po-
dle toho technologii přizpůsobujeme. 
Nemusíme potrubí demontovat a umí-
me čistit i za provozu, je třeba odstavit 
jen jednu dílčí větev. Pro nás je důleži-
té nejen to, jak čistit, ale také jak dostat 
nečistoty z potrubí ven. Vyvíjíme si pro-
to i vlastní odtahové a filtrační systémy. 
Musíme být schopni celý odtah nahra-
dit (a na to se také moc zařízení nevy-
rábějí). Spolupracujeme na tom s růz-
nými firmami, pomáhalo nám také VUT 
v Brně. Radili jsme se, jak tyto systémy 
navrhnout a udělat je kompaktní a mo-
bilní.

Vymyslíte si například robota. Nabídne-

te ho pak třeba k prodeji konkurenčním 

firmám?

Na výrobu technologie k prodeji se 
zatím nezaměřujeme. Byla by to dal-
ší hodně složitá disciplína. Spíše se za-
měřujeme na vývoj technologií pro nás, 
protože my si ta zařízení děláme velmi 
modulární a stále je upravujeme a vyví-
jíme. Další prodej a servis by byl pro nás 
ohromně náročný. Samozřejmě se tomu 
ale do budoucna nevyhýbáme, zatím to 
však není naše priorita.

Na jakém největším projektu jsi pracoval?

Největšími projekty jsou pro nás lodě. 
Tou úplně největší byla vojenská loď USS 
Hershel „Woody“ Williams. Byla to vel-
ká výzva. Jde vlastně o takový mobil-
ní vojenský přístav. Vojenské lodě s se-
bou nesou ještě další aspekty. Člověk 
se musí naučit, jak se tam vlastně může 
pohybovat a taky se neztratit. Na této 
lodi nebylo jen americké námořnictvo, 
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ale i letectvo a armáda. Je zde obrovská 
letecká plocha, kde přistávají vrtulníky. 
Důležitá a náročná tak byla komunika-
ce, sladit naše práce se všemi složkami 
a zjistit, kam můžeme, protože spousta 
místností byla „tajných“. Odtud se řídí 
různé vojenské operace a bez ozbro-
jeného doprovodu či prověrky se sem 
 nesmí.

Nebo ještě předtím pro nás už srdeční 
zakázkou byla vlajková loď 6. flotily USS 
Mount Whitney. Zde jsme se spřátelili 
i s kapitánem – úžasný a zajímavý člo-
věk, ze kterého vyzařoval respekt. Je to 
také velmi důležitá osoba a už na hodně 
vysoké úrovni v námořnictvu, kde nemá 
daleko k admirálovi. Přijel tehdy za námi 
sem do Jilemnice, udělali jsme s ním be-
sedu na zdejším gymnáziu a ukázali mu 
okolí Jilemnice. Bylo to někdy dost vtip-
né, třeba když chodil po jilemnickém ná-
městí ve slavnostní bílé uniformě jako 
z filmu.

Neméně náročné je to ale, i když dě-
láme na velkých výletních lodích, kte-
ré mají na délku i 340 m, široké jsou 
50 metrů, mají 20 palub, a co do počtu 
obyvatel by se na ně vešla celá Jilem-
nice a ještě by zbylo. Musím koordino-
vat práci i s ostatními řemeslníky, pro-
tože současně s naším čištěním se tam 
vyměňují koberce, předělávají interiéry, 
stropy a podobně. Tu se řeže, tam svá-
ří, jinde natírá… Další projekty jsou třeba 
Barum nebo BMW. Zatím jsme pokaždé 
vše zvládli na výbornou a zákazníci si nás 
chválí. Máme výborný tým lidí, na který 
jsem hrdý.

Kolikačlenné týmy pracují například na 

čištění restaurace a jak velké týmy obvyk-

le vysíláte na loď?

Začněme u malých týmů. Základ-
ní počet jsou dva nebo tři pracovníci, 

nejběžnější pět, šest a na velké projekty 
nás jezdí i pětadvacet.

Zmínil jsi už Mexiko. Kam jinam do za-

hraničí jezdíte nejčastěji?

V Mexiku šlo spíše o jednorázo-
vou akci, dostali jsme se tam na zákla-
dě dobré reference z Čech. Na lodích 
pak pracujeme po celém světě, protože 
části těch lodí, hlavně kuchyně, čistíme 
za provozu, při nočních směnách. Zrovna 
dnes se nám jeden tým vrací z Norska, 
předtím jsme byli na Islandu, v Perském 
zálivu, jednou i v Karibiku. Cestujeme 
opravdu hodně, máme možnost podí-
vat se do mnoha zajímavých destinací.

Gabriela Jakoubková

V rámci své práce se Luděk dostane 
na opravdu zajímavá místa.
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Z historie
Cesta vlakem

Cestování po železnici mohlo obsahovat 
úskalí, o nichž dnes již nemáme tušení. 
Jedno ze svědectví nám vydal řídící uči-
tel Jan Buchar, veliký propagátor turisti-
ky a lyžování. 10. října jsme si připomněli 
90 let od jeho tragického skonu.

Národní listy (20. 8. 1908, s. 3)

Co všechno se českému cestujícímu státi 

může na dráze v Čechách, líčí tento nás 
došlý přípis: Minulou neděli, dne 16. t. m., 
ukončil jsem v Trutnově se 36 českými 
turisty pětidenní výlet po Krkonoších 
a skalními městy Adrspachem a Teplice-
mi. Z Trutnova vracel jsem se sám drahou 
nočním vlakem do Jilemnice. Vsedl jsem 
do kupé III. třídy čís. vozu 143. Maje kon-
duktorovi na jeho německé vyzvání uká-
zati jízdní lístek otázal jsem se ho: „Čeho 
si přejete?“ Tato tři česká slova rozlítila 
ho tak, že mi lístek z ruky násilně vytr-
hl a zlostně, ba mohu říci zuřivě zvolal: 
„Dejte sem lístek – sind wir doch nicht 
in Časlau.“ Na drzý tento výrok jsem mu 
ovšem odpověď dlužen nezůstal. Po od-
chodu konduktorově nastalo utišení. 
Než v jedné z nejbližších stanic vstou-
pili do vozu noví pasažéři, dva Něm-
ci vrchlabští, z nichž jeden na provázku 
vedl psa. Za nimi v patách šel konduk-
tor. Tomuto řekl jsem, aby povšiml si, že 
do kupé přiveden byl pes. Tím byla zuři-
vost tohoto „vzorného“ zřízence severo-
západní dráhy ještě více podnícena. Oba 
Vrchlabáci, byvše konduktorem na mé 
jednání provokativně upozorněni, měli 
příležitost baviti mne pak zcela nerušeně. 

Konduktor pak již do kupé našeho vůbec 
nevkročil a ze všeho, co se sběhlo, mohl 
jsem jen tolik seznati, že psa a ony dva 
pasažéry ke mně do kupé schválně po-
slal. Trapný byl pobyt mezi novou spo-
lečností, z nichž každý dle mnohokráte 
opakovaného výroku nově přistouplých 
Němců každého psa v kupé raději vidí, 
než kteréhokoli Čecha. Oba vrchlabští 
Němci jednali sprostě, vyzývavě. Při pří-
jezdu vlaku do Kunčic dostoupilo drzé 
jejich chování vrcholu. Maje vystoupiti 
z vlaku v Kunčicích jeden ze zmíněných 
dvou Vrchlabáků drze holí na mne se 
obořil a tloukl mne do hlavy i obličeje. 
Pokud bylo lze, odrážel jsem prudké rány, 
čímž mimo krvavého zranění na hla-
vě a obličeji způsobeny mi byly i na ru-
kou značné modřiny. Nastala vřava, jaké 
jsem dosud při svém cestování ve vla-
ku vůbec nezažil. S jedné strany hrnu-
li se k nám spolucestující ze druhé čás-
ti vagonu, ze strany druhé po způsobů 
hrubších pochopů vrazili ke mně úřadník 
službu konající s průvodcem vlaku a kon-
duktorem, jenž mne za viníka povstalého 
výstupu označil. Přednosta bezohledně 
obvinil mne, že já dělám ve vlaku „kra-
val“ a proto že mne z další jízdy vyloučí. 
Byl by zajisté tak učinil a vrchlabští zu-
řivci byli by holí svoji na mne další sílu 
najisto byli zkoušeli, kdyby byl v rozhod-
ném okamžiku před přednostu nepo-
stavil se jeden z mých spolucestujících, 
jenž jako úřadník severozápadní dráhy 
přednostovi se představil a nesdělil mu, 
že o celé věci je zcela špatně informo-
ván. To mne zachránilo, že jsem mohl 
jeti dále na stanici „Jilemnice-Martini-
ce“. Zde volal jsem přednostu k vlaku, 
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Z kulturního dění
Pozvánka

Zveme Vás na dva koncerty, které se 
uskuteční během listopadu v sále školy. 
Koncert žáků ZUŠ se bude konat v úte-
rý 15. listopadu v 18 hodin a vystoupí žáci 
hudebního oboru. Rádi Vás přivítáme 
v pátek 25. listopadu v 18 hodin na Kon-
certě učitelů ZUŠ. Zazní na něm hudba 
od baroka po současnost, uslyšíte sklad-
by W. A. Mozarta, A. Dvořáka, I. Berkovi-
če a dalších.

Lenka Krausová

Historik Petr Čornej v Jilemnici

V úterý 20. září v rámci „Dnů evropského 
dědictví“ uspořádala ČKA-Klub Betanie 
v erbovním sále Krkonošského muzea 
v Jilemnici přednášku prof. PhDr. Pet-
ra Čorneje, DrSc. Přednáška, již jednou 
pro nemoc odložená, kterou jilemničtí 
milovníci historie netrpělivě očekávali. 
A očekávání byla v plné míře naplněna. 
Pan profesor Čornej, přední odbor-
ník na období středověku, známý svými 
knihami, odbornými články i televizními 

pořady, vyprávěl poutavě a zajímavě. 
Žižkův život zhodnotil od jeho naroze-
ní, přes dráhu vynikajícího vojevůdce, až 
po jeho smrt u Přibyslavi v roce 1424.

Všechna fakta a data předkládal po-
sluchačům v souvislostech, bez nichž by 
historie nebyla historií. Osobnost Jana 
Žižky neglorifikoval ani neodsuzoval, ale 
zasadil ji do dějů 15. století v českých ze-
mích a podal ji i z hlediska myšlení jeho 
současníků, středověkých lidí. Neopo-
menul souvislosti celoevropské, problé-
my církve a vývoj tehdejšího válečnictví, 
včetně vojenské techniky. Podrobněji se 
pochopitelně věnoval Žižkově působe-
ní v naší oblasti severovýchodních Čech, 
jeho vztahům se zdejšími šlechtici, ob-
léhání měst i jednotlivým vojenským ta-
žením.

Zatímco po dobu přednášky panoval 
v zaplněném sále naprostý klid, po je-
jím skončení zahrnuli posluchači pana 
profesora množstvím dotazů, na které 
fundovaně a výstižně odpovídal. Na do-
taz jednoho posluchače, zda by nemo-
hl stručně přiblížit bitvu na Vítkově, od-
pověděl pan profesor s úsměvem, že on 
to stručně ani neumí a následoval jeho 
přesný a vyčerpávající výklad.

aby zjistil jméno konduktora i obou mých 
spolucestujících, kteří mi v této záležitosti 
svědectvím posloužiti ochotně přislíbili. 
Než i tento úřadník severozápadní drá-
hy na této ryze české stanici rovněž hru-
bě mne odbyl, načež jsem pronesl slova: 
„Věru, tahle všecka sprostota je možna 
přece jen na severozápadní dráze.“ Na to 

on uštěpačně a vysmívavě odvětil: „No 
počkejte si, až bude sestátněno – pak te-
prve uvidíte.“ Z nádraží „Jilemnice-Mar-
tinice“ odjížděl jsem vozem k Jilemni-
ci rozrušen, rozčilen, roztrpčen vším, co 
předcházelo.

J. Buchar

Zpracoval Jan Luštinec
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Po skončení přednášky podepisoval 
profesor Čornej své knihy a poslucha-
či se rozcházeli do svých domovů s po-
citem příjemně a užitečně strávené-
ho večera. Bylo o čem přemýšlet. Třeba 
i o tom, jak se pohled na Jana Žižku bě-
hem dlouhých let měnil. Pro jedny byl 
neohroženým bojovníkem za pravdu 
boží, pro jiné lapkou a zlosynem, který 
vypaloval kláštery. V současné době zá-
jem o Jana Žižku opět ožil i v souvislos-
ti s nedávno uvedeným stejnojmenným 
filmem, jehož hodnocení ponechám po-
volanějším.

Jako učitel dějepisu jsem s potěšením 
zaznamenal, že mezi posluchači profe-
sora Čorneje byli i někteří příslušníci nej-
mladší generace. Těm, kteří se o danou 
problematiku blíže zajímají, mohu vře-
le doporučit vynikající knihu, rozsáhlou 
monografii profesora Petra Čorneje Jan 

Žižka – život a doba husitského váleční-

ka, která poměrně nedávno vyšla a vyvo-
lala velmi kladný ohlas.

Zdeněk Vejcl

Společenský tanec opět 
navštívil Jilemnici

V neděli 16. 10. 2022 proběhl v jilemnic-
kém Společenském domě Jilm již šes-
tý ročník postupové soutěže v latinsko-
-amerických a standardních tancích 
párů. Organizátorem soutěže byla ta-
neční skupina Paul Dance z.^s., která již 
několik let připravuje do soutěže také 
vlastní páry. Navzdory tomu, že řady na-
šich tanečníků po dvou covidových le-
tech značně prořídly, mohli jsme se i tak 
radovat z medailových umístění. Během 
celého dne, kdy soutěž probíhala od 9 
do 18 hodin nepřetržitě, se vystřídalo 

na tanečním parketě celkem 164 soutěž-
ních dvojic. Tyto soutěžní dvojice tvořilo 
64 fyzických párů, neboť někteří tančili 
i v několika disciplínách během jednoho 
dne. Soutěžilo se v pěti latinsko-americ-
kých a pěti standardních tancích v kate-
gorii dětí, juniorů, mládeže a dospělých. 
Taneční událost přivítala také 188 diváků. 
Jilemnický kulturní dům zajistil pro sou-
těž důstojné a příjemné prostředí a díky 
stabilní pořadatelské kvalitě se můžeme 
pyšnit vysokou oblíbeností naší soutěže 
nejen mezi účastníky a diváky, ale také 
mezi porotci. Pokud jste se ještě nikdy 
nepřišli podívat osobně a jste fanouš-
kem taneční podívané, nečekejte na te-
levizní přenosy ze StarDance a přijďte 
fandit a obdivovat naživo – třeba zase 
za rok.

Radka Paulů

Promítání pod širým nebem

Vážení diváci,
stalo se již milou tradicí, že pro Vás 

během léta připravujeme mimo klasic-
kých projekcí v kině i promítání pod ši-
rým nebem. Letošní léto přišly drobné 
změny, tak dovolte malou rekapitulaci. 
Během posledních let se snažíme naše 
letní kino v rámci možností postupně 
vylepšovat. Po prvních ročnících tak tro-
chu „na zkoušku“, kdy jsme stavěli le-
šení, abychom mohli napnout plátno 
a mimo rukou jsme na přípravě nechali 
vždy i půl dne času, ale zároveň potěšeni 
Vaším zájmem, jsme se dopracovali k vy-
bavení novou technikou, tedy k obsluze 
velmi vstřícným nafukovacím plátnem 
i k výměně projektoru, kdy jsme nahra-
dili náš původní, osazený původně v kině 
a po užívaný před plnou digitalizací. 
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Postupem let to již vypadá, že se nám 
ustálilo i místo pro projekce. „Na Kuvaj-
tu“ projekce ruší minimum blízko bydlí-
cích obyvatel, má skoro nekonečně vel-
ké hlediště a občerstvení spolu zázemím 
v Grand Pubu. Letos jsme konečně při-
dali i improvizované posezení. Velkou no-
vinkou letošního roku bylo také vstupné. 
Každý rok pracujeme s omezeným roz-
počtem, který na venkovní kino vyhrazuje 
město Jilemnice a doplňují ho prostředky 
od místních podporovatelů kultury Řez-
nictví Soukupovi a Agrojilm. Bohužel fi-
nanční nároky distributorů stoupají, ale 
naším cílem je, dělat pro Vás letní projek-
ce zajímavé. K vybírání vstupného jsme 
proto přistoupili, abychom mohli v let-
ním kině uvádět aktuální tituly, zároveň 
se nadále snažíme, aby vstupné na tato 
představení bylo co nejnižší.

Děkujeme Vám za přízeň, za často mi-
lou zpětnou vazbu i konstruktivní kriti-
ku, které nám dávají chuť to nadále dělat 
a zároveň postupně vylepšovat, abyste 
k nám chodili rádi.

S přáním přízně letního počasí

v dalším roce za Kino 70 Jilemnice 

Ondřej Kavan

Krkonošské muzeum v Jilemnici 
(Správa KRNAP)

Otevřeno denně od 8 do 12 hodin a od 13 
do 16 hodin mimo pondělí. O státním 
svátku ve čtvrtek 17. listopadu bude mu-
zeum otevřeno. Aktuální informace na-
leznete na našich webových stránkách 
a facebooku.

Tanečníci v akci.
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Zámek (čp. 75)

Expozice historicko-etnografická, Ze 

života českého kavalíra, galerie Fran-

tiška Kavána.

Zločin, trest a záhrobí. Výstava přibli-
žující hrdelní soudnictví, souvisejí-
cí rituály a fenomén spiritismu v mi-
nulosti v oblasti Podkrkonoší. Potrvá 
do neděle 13. listopadu 2022.

Ten umí to a ten zas tohle… Výstava vě-
nující se řemeslnickým cechům, které 
fungovaly v Jilemnici do jejich zrušení 
v roce 1859. Cestu učedníka do cechu, 
cechovní organizaci a život jednotli-
vých cechů přiblíží archivní materiá-
ly a cechovní předměty, které pochází 
zejména z 1. poloviny 19. století. Verni-
sáž se uskuteční v pátek 25. listopadu. 
Výstava potrvá do 30. dubna 2023.

Pivovar (čp. 1)

Expozice Bílou stopou – kapitoly z dě-

jin českého lyžování do roku 1938.
Krakonoš – Vládce našich hor. Výstava 

prezentuje postavu Krakonoše v umě-
lecké a lidové tvorbě. Výstava bude 
prodloužena až do 11. června 2023.

Jemná krása tkaných miniatur. Výsta-
va představí soubor tkaných etiket, 
záložek do knih, sportovních nebo fi-
remních znaků a nášivek ze soukromé 
sbírky pana Herberta Köglera. Tato 
ojedinělá kolekce, zapsaná do Čes-
ké knihy rekordů, obsahuje výhradně 
české stuhařské výrobky. Je dokladem 
a oceněním práce mnoha odborníků 
klasické člunkové stuhařské výroby. 
Vernisáž se uskuteční 11. listopadu. 
Výstava potrvá do 12. února 2023.

Zahradní domek

Expozice Kostel svaté Alžběty, Jan hra-

bě Harrach a zahradnictví. (Otevřeno 
pouze po předchozí domluvě.)

Společenský dům Jilm

Pátek 4. 11. 2022, 19:00−21:30
 Kurz tance a společenské výchovy – 

7. lekce AB

Pátek 11. 11. 2022
Kurz tance a společenské výchovy

17:00−19:30 hod. 8. lekce skupiny A
 20:00−23:30 hod. Filmová prodlouže-

ná skupiny B

Sobota 12. 11. 2022, 20:00 hod.
Komunál

 Na našem tour k 30 letům se můžete 
těšit jak na songy z éry Komunálního 
Odpadu, tak i na novější kusy v podá-
ní Komunálu. A věřte, že o překvapení 
nebude nouze. Čeká nás/vás tříhodi-
nová show, která se už pravděpodob-
ně nebude nikdy opakovat. Rakve, 
hořící kříže, Morana… jsou jasný, ale 
bude i… no nemůžeme to na Vás vy-
balit všechno najednou…

 Předprodej: Ticketstream + v Infor-
mačních centrech Jilemnice a Vrchlabí.
Těšte se!
420/210 Kč

Sobota 19. 11. 2022, 15:00
Zapeklitá hádanka – DS Smajlík Pecka

 Krásná, výpravná, autorská pohádka 
plná tance a veselých písniček.
100 Kč

Pondělí 21. 11. 2022, 18:00, Kino 70
Rakousko

 Ledovcové jezero Attersee s prů-
zračně čistou vodou, jezero Traun-
see s vodním zámkem Ort, soutěskou 
na Schafberg – vyhlídková hora s vý-
hledy na jezera Solné komory, údo-
lí Lesachtal (údolí sta mlýnů) s pout-
ním místem Maria Luggau, salaše 
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vysoko v horách, Korutany – vesnice 
Heiligenblut, výchozí bod pro výstup 
na Grosglokner, historické mlýny, do-
bývání zlata v Goldgraberdorf, cesta 
po Hoch alpen Strasse, turistika pod 
Grosgloknerem, k ledovci Pasterze, 
Zellske jezero, přehradní nádrže nad 
Kaprunem, Krimmel ské vodopády, je-
zero Altaussee – jezero, kde se natáčel 
Bond (Spectre), návštěva největšího 
aktivního solného dolu v Rakousku… 
To vše v cestopisné přednášce Libora 
Turka.
100 Kč

Úterý 22. 11. 2022, 19:00
Lucie Bílá a Boni Pueri

 Recitál několikanásobné zlaté slavi-
ce Lucie Bílé s dětským sborem Boni 
Pueri za klavírního doprovodu Petra 
Maláska. Těšit se můžete na jedinečný 

hudební zážitek v podání toho nej-
lepšího hlasu české hudební scény.
990 Kč

Pátek 25. 11. 2022
Kurz tance a společenské výchovy

17:00−19:30 hod. 8. lekce skupiny B
 20:00−23:30 hod. Filmová prodlouže-

ná skupiny A

Středa 30. 11. 2022, 19:00
Návštěva ze ZOO – talk show

 Nová zábavná talk show herecké troji-
ce známé ze seriálu ZOO, Jitky Sedláč-
kové (Pechové), Michaely Pecháčkové 
(Sid) a Šimona Biliny (Haďák). Show je 
plná zajímavého vyprávění a historek, 
nejen ze zákulisí natáčení tohoto di-
vácky oblíbeného seriálu.
Po skončení pořadu – autogramiáda.
350 Kč

Lucie Bílá a Boni Pueri.
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Připravujeme:

Pátek 2. 12. 2022, 19:00−24:00
 Kurz tance a společenské výchovy – 

Věneček skupiny A

Sobota 3. 12. 2022, 19:00−24:00
 Kurz tance a společenské výchovy – 

Věneček skupiny B

Čtvrtek 8. 12. 2022, 18:00, Kino 70
 Film a přednáška Dana Polmana o Race 

Across America

 Dan Polman zvládl v červnu 2019 bez-
mála 5 000 km dlouhý závod Race 
Across America vedoucí napříč USA 
ze západního pobřeží (Kalifornie) 
k východnímu pobřeží (Maryland) za 
10 dní, 19 hodin a 49 minut. Stal se 
třetím Čechem v 38leté historii závo-
du, který jej dokončil.

Úterý 13. 12. 2022, 19:00
Ondřej Havelka a jeho Melody Makers

 V koncertní show Swing nylonové-

ho věku pokračuje! předvede Melo-
dy Makers další hotjazzové fláky z této 
vrcholné éry bigbandového swingu.

Čtvrtek 15. 12. 2022, 19:00
Krasavci na chmelu

 Hrají: Milan Peroutka, Miroslav Šimů-
nek, Braňo Polák, Jaroslava Stránská, 
Václav Upír Krejčí, Barbora Rajnišová, 
Aneta Vrzalová, Alexander Hemala.

Sobota 17. 12. 2022
Vánoční jarmark s ohňostrojem

Vánoční dárky SD Jilm

Předprodej dárkových poukazů bude za-
hájen 7. 11. 2022 v Informačním centru. 
Bližší informace na www.sdjilm.cz.

Pondělí 9. 1. 2023, 19:00
Daniel Hůlka a Jiří Škorpík

Čtvrtek 26. 1. 2023, 19:00
Šťastný vyvolený – Divadlo Verze

 Hrají: David Matásek, Linda Rybová, 
Jana Janěková ml., Igor Chmela a Ma-
touš Ruml.

Sobota 28. 1. 2023, 19:00
Kapitán DEMO

Neděle 29. 1. 2023, 15:00
Harry Potter Show – Kaspar Magic

 Představení dětem přinese atraktivní 
a veselé čarování z bradavické školy.

Středa 8. 2. 2023, 19:00
Partička

 Skvělá improvizační show tak, jak ji 
všichni známe. Michal Suchánek, Ri-
chard Genzer, Michal Novotný, Jakub 
Kohák a moderátor Luděk Staněk vás 
vždy všechny rozesmějí.

Neděle 19. 2. 2023, 15:00
 Princezna čokoláda

 Dobře naladěné divadlo

 Půvabná výchovná pohádka o jedné 
princezně, která má ráda jen sladkosti.

Pondělí 6. 3. 2023, 19:00
 Všechny báječný věci

 Divadlo Ungelt Praha

Hraje: Richard Krajčo.

Čtvrtek 30. 3. 2023, 19:00 hod.
Karel Plíhal

Čtvrtek 6. 4. 2023, 19:00
Pavel Šporcl

Čtvrtek 25. 5. 2023, 19:00
Minipárty s Karlem Šípem
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Městská knihovna 
Jaroslava Havlíčka

Knižní festival Mezi řádky

Akce, kterou si nesměl nechat ujít žádný 

vášnivý čtenář a milovník knih v Jilemni-

ci a okolí. Týden knihoven byl plný novi-

nek v knižním světě, besed, přednášek, 

workshopů a veřejného čtení, setkání 

s českými autory, a hlavně spousty skvě-

lých knih v naší městské knihovně Jaro-

slava Havlíčka.

Již třetí ročník Knižního festivalu Mezi 
řádky, odstartoval v týdnu 4.−14. října 
Veřejným čtením v kavárně Espresso 
s radostí. Ve čtvrtek jsme pro žáky dru-
hého stupně připravili besedu s Mar-
tinou Bittnerovou na téma Jak se tvoří 

kniha a odpoledne besedu pro veřej-
nost Partnerské osudy. V týdnu byla pro 
dětské čtenáře připravena beseda a po-
vídání s Dankou Šárkovou a její vychá-
zející novinkou Alenka a Krakonošova 

obora, dále představení autorských kní-
žek Kateřiny Kubalové. Celý týden vyvr-
cholil v sobotu 8. října, kdy po celý den 
byl v Tržnici řemesel připraven bohatý 
celodenní program. Paní Jaroslava Ku-
nátová nás zasvětila do tajemství sepi-
sování městských kronik a děti prvního 
stupně se mohly zúčastnit výtvarné dílny 
a vyrobit si zajímavé věci. Lenka Hřibová 
připravila divadlo s následným vyrábě-
ním pro ty nejmenší a v ICM se dopo-
ledne ještě uskutečnil workshop Slam 
 Poetry, kde jsme nakoukli pod poklič-
ku jednomu z nejúspěšnějších slamerů 
v ČR. Načerpali jsme inspiraci a zkuše-
nosti s Václavem Šindelářem alias Ana-
tolem Svahilecem, který nás všechny 
zaujal svým excentrickým vystupová-
ním. Ještě jste neslyšel o Slam Poetry? 
Tak musíte sundat klapky z očí a vyndat 

špunty z uší. Jde totiž o kulturní fenomén 
současnosti! Performativní žánr předne-
su autorské poezie. Žádné kostýmy. Ani 
rekvizity. Vlastní text. Nebo improvizace. 
Dojetí! Smích? A body publika! Slam!!! 
To vše jsme zažili v Grand Pub v odpo-
ledním vystoupení Anatola Svahilce.

Letošní ročník však nabídl ještě něco 
zajímavého. K příležitosti 101. výročí na-
rození Felixe Holzmann jsme sobotní 
večer zhlédli představení Včera, dnes 

a zítra, aneb Felix Holzmann se vrací, 
od jedinečného pražského divadelního 
revivalu.

Samozřejmě po celou dobu festiva-
lu byla v knihovně připravena pestrá na-
bídka knižních titulů a nově nabytá na-
bídka knihovny – elektronické čtečky, 
Albi tužky s knížkami a mnoho dalšího.

Festival Mezi řádky jsme ukončili 
za velké účasti návštěvníků výjimečnou 
besedou s Danou Šimkovou Příběh Tita-

niku, kdy nás vyprávění autorky přeneslo 
do roku 1912. Ze skutečných příběhů se-
stavených z výpovědí a životů přeživších 
jsme si přiblížili noc, kdy se velké neštěs-
tí té největší lodi svého času přihodilo.

Děkujeme všem partnerům festivalu: 
MAS „Přiďte pobejt“, z.^s., konkrétně Evě 
Vaňkové a Lence Šulanové, Jaroslavě Ku-
nátové, Krkonošskému muzeu Jilemnice, 
SD Jilm, městu Jilemnice a Libereckému 
kraji za záštitu a finanční podporu a sa-
mozřejmě všem účastníkům při zajištění 
programu festivalu.

Aneta Podsedníčková

Jste lovci pokladů 
a milovníci pohádek?

Odstartovali jsme „Velkou stopovací hru 
QR kódy“.

Zveme Vás na cestu, která vás zavede 
do známých i odlehlejších míst Jilemnice 
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a jejího okolí. Vaším úkolem je na kaž-
dém z označených stanovišť najít QR kód 
s logem knihovny. Papírové kódy zata-
vené ve fólii jsou umístěny tak, aby byly 
dostupné v kteroukoliv denní i noční 
dobu. Každý kód ukrývá jednu pohád-
ku o starých krkonošských řemeslech 
od Marie Kubátové. A budete-li poslou-
chat pečlivě, dokážete odpovědět na zá-
věrečnou otázku, získat číselnou indicii 
a nakonec možná i poklad. Když indicie 
zapíšete do příslušných okének a spočí-
táte čtyři jednoduché příklady, dostane-
te čtyřmístný kód. Po zadání správného 
kódu do zámečku na truhlici v Měst-
ské knihovně Jaroslava Havlíčka si z něj 
můžete kousek odnést. Poklad je do-
stupný od 8. 10. do 30. 11. 2022. Přejeme 
hodně zdaru a těšíme se na shledanou 
v knihovně!

Kde vyzvednout mapu s pracovním 
listem: Informační centrum a městská 
knihovna Jaroslava Havlíčka v Jilemnici.

Knižní tipy

Podzim právě vstupuje do své pochmur-
nější poloviny a my přicházíme s nabíd-
kou nových knížek, které vám pomohou 
tyto dny zpříjemnit. Chceme vám před-
stavit tituly, které jsou mezi čtenáři velmi 
populární. Navíc se s jejich hrdiny nemu-
síte hned loučit. Jsou všechny součástí 
celých sérií, což je právě v těchto listopa-
dových dnech vítané. Hezkou četbu. 

Valentýnka a detektivní kancelář. 

Nejnovější, už pátý díl příjemného čte-
ní pro děti a mládež o holčičce s partou 
kamarádů z oblíbené série Valentýnka, 
od spisovatelky, redaktorky a překlada-
telky Ivany Peroutkové. Předchozí příbě-
hy: Valentýnka a narozeniny (1. díl) – Va-

lentýnka a daleké kraje (2) – Valentýnka 

a veterinární ordinace (3) – Valentýnka 

a pradávné poklady (4).
Šelmy se plíží tmou, nikoho nečap-

nou! Další, trochu strašidelný, díl úspěš-
né pohádkové série Emil a upíři pro za-
čínající čtenáře od publicisty, textaře 
a našeho výrazného současného auto-
ra Pavla Brycze, držitele řady ocenění. 
Předchozí díly: Neboj se, vždyť máš čes-

nek (1. díl) – Schovej se, kdo můžeš (2) – 
Kdo se bojí, nesmí do školy (3) – Česnek 

útočí, se vším zatočí (4).
Skleněný trůn. První díl stejnojmen-

né sedmidílné fantasy série pro mládež. 
Oceňovaná americká autorka Sarah Ja-
net Maas ji začala psát už v šestnácti le-
tech a dobyla s ní celý literární svět. Sle-
dujte teď i vy celou dlouhou životní cestu 
hrdinky od dívky trestankyně ke královně 
celých říší. Následující díly: Půlnoční ko-

runa (2. díl) – Dědička ohně (3) – Králov-

na stínů (4) – Říše bouří (5) – Věž úsvitu 

(6) – Království popela (7).
Zrádcova dýka. Pátá část originálních 

a akčních knih světové fantasy s Christo-
pherem a jeho partou od Kevina Sandse 
z dobrodružné série pro děti Alchymistova 
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šifra je opět plná magie a záhad. Před-
chozí díly: Alchymistova šifra (1. díl) – Zna-

mení moru (2) – Temná kletba (3) – Volá-

ní přízraku (4).
Pohřbené kosti. K dalším skvělým, 

v letošním roce vydaným thrillerům při-
byl nejnovější titul ze série se sympatic-
kou Josie Quinnovou a její partou. Napí-
navý a čtivý krimi román z pera americké 
autorky Lisy Regan. Předchozí díly: Mize-

jící dívky (1. díl) – Dívka beze jména (2) – 
Matčin hrob (3) – Nečekané přiznání (4).

Panský dům – Bouře. Pátý díl oblíbe-
né ságy Panský dům má název Bouře. 
Další vyprávění z rodinné historie Melze-
rů opět nezklame a jistě potěší všechny 
své příznivce. Romány pro ženy od ně-
mecké spisovatelky Anne Jacobs jsou 
skvělou oddychovou četbou. Předcho-
zí díly: Panský dům (1. díl) – Panský dům 

a jeho dcery (2) – Panský dům a jeho dě-

dictví (3) – Návrat (4).
Anděl smrti. Jubilejní třicátý román 

s Oldřichem z Chlumu, je aktuální no-
vinkou série Hříšní lidé Království čes-
kého, našeho autora historických de-
tektivních románů Vlastimila Vondrušky. 
Předchozí díly, např.: Právo první noci 

(25) – Zločin na Bezdězu (20) – Podiv-

ná svatba na Lichnici (15) – Znamení Ji-

dáš (10) – Znamení rožmberské růže (5) – 
Dýka s hadem (1. díl).

Plavba do nenávratna. Pátý díl detek-
tivní série o Michalu Dabertovi je novin-
kou jednoho z nejoblíbenějších součas-
ných českých autorů historické i krimi 
literatury Františka Niedla. Předchozí 
díly: Pohled šelmy (1. díl) – Štvanice (2) – 
Světla na pobřeží (3) – Dotek zla (4).

Václava Zvelebilová

Ze sportu
Deštivý Memoriál Oldy Nývlta

Akce s názvem Memoriál Oldy Nývlta, 
která se koná nepřetržitě od roku 2009, 
proběhla ve dnech 17. a 18. září. Opět se 
jednalo o motocyklové cross country, le-
tos se stalo součástí nově vzniklého se-
riálu Acerbis MEFO enduro cross coun-
try. Do seriálu patří vždy sobotní závody 
vypsané pro dvojice na 150 minut. Star-
tující jsou rozděleni do kategorií Dvojice 
Hobby (zde se ještě samostatně hodnotí 
dvojice hobby junior, kdy oba jezdci musí 
být mladší 19 let), Dvojice Licence a Dvo-
jice Veterán (věk jezdců nad 40 let). Ce-
lému závodnímu programu pak „před-
skakují“ děti v kategoriích do 50 ccm 

a 65 ccm, které soupeří na zkrácené trati. 
Na neděli mají pořadatelé volnou ruku, 
ti jilemničtí se rozhodli pro čtyřhodinový 
maraton trojic.

Zázemí letošního memoriálu se opět 
nacházelo ve Mříčné za fotbalovým hřiš-
těm. Předpověď počasí slibovala chladno 
a dešťové přeháňky, ve skutečnosti bylo 
chladno a vyjma dětských závodů prše-
lo snad pořád. O to více pořadatele pře-
kvapil zájem jak ze strany jezdců, tak i di-
váků.

Jak již bylo řečeno, závodní program 
načaly děti. A už jejich počet pořadate-
le potěšil. Ve slabší třídě se představilo 15 
odváž livců a v silnější dalších 9. Děti měly 
trať namotanou na strništi a podmínky 
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přímo ideální. Mladí závodníci si to roz-
dávali na dvakrát deset minut a k vidění 
byly pěkné souboje. Mezi pětašedesátka-
mi všechny soupeře jednoznačně válco-
val domácí Sebastian Szabó, v padesát-
kách dominoval Jakub Balatka.

Start velkých závodů musel být o půl 
hodiny posunut, neboť u formální pře-
jímky bylo stále dost jezdců, kteří se re-
gistrovali do závodu. Nakonec do do-
poledního závodu pro hobby dvojice 
odstartovalo celkem 73 týmů. Všichni 
museli zvládnout trať známou z minu-
lých let ( jedno kolo trvalo těm rychlej-
ším pod 12 minut), a nejpozději po ab-
solvování dvou kol museli vystřídat. 
Nejrychlejší dvojicí se stali Nikola Ho-
leček a Jan Fedorko. V kategorii Dvojice 
 hobby junior byli nejrychlejší Vítek To-
meš s  Ondřejem Šikolou. Nutno dodat, 
že to už vydatně pršelo, chvílemi lilo jako 
z konve, a trať se proměnila v jedno vel-
ké kluziště.

Do odpoledního závodu vyrazilo 17 li-
cenčních a 13 veteránských dvojic. Těm 
počasí zdánlivě přálo více. Déšť ustá-
val, chvílemi vysvitlo slunko a nad tratí 
se objevila nádherná duha. Pro závod-
níky však mělo zlepšení počasí opačný 
efekt, protože bláto na trati ztěžklo a za-
čalo se lepit úplně na všechno. V těžkých 

podmínkách byla mezi licencemi nej-
rychlejší dvojice reprezentantů Matyáš 
Chlum a Jiří Hádek, veteránům vévodili 
Martin Chlupáč s Michalem Buriánkem.

Počasí na neděli zlepšení neslibova-
lo. Přes noc přeháňky a od rána vytrvalý 
déšť, který zesiloval. Nicméně pořadate-
lé se rozhodli závody odstartovat. Časový 
limit zkrátili na dvě a půl hodiny. Jak se 
říká, zde se oddělilo zrno od plev. Od-
vahu postavit se na start našly tři licenč-
ní trojice a 10 trojic hobby. Trať byla ne-
patrně zkrácená, ale i tak dost obtížná. 
Sobotní drážky byly zpočátku plné vody, 
postupně se prohlubovaly a protahova-
ly do nekonečných délek. Během závo-
du déšť ustával, bláto se začalo lepit a ze 
závodění se stal boj. Z tohoto pohledu 
zvítězil každý, kdo dojel. Ovšem na nej-
vyšší stupeň se mezi licencemi prosadila 
domácí trojice Matěj Hanuš, Michal Ha-
nuš a Mirek Škaloud, mezi hobby Niko-
la Holeček, Jan Fedorko a Jakub Balatka. 
Podrobné výsledky za oba dny naleznete 
na webu Autoklubu Krakonoš Jilemnice.

Pořadatelé jsou s letošním roční-
kem spokojeni. I přes nepříznivé počasí 
byla sobotní účast nad jejich očekávání, 
za neděli si cení každého, kdo závod ab-
solvoval. Samozřejmě děkují všem, kteří 
přidali „ruku k dílu“. Od sponzorů počí-
naje, přes všechny brigádníky a traťáky 
až po ženy ve stánku s občerstvením.

Takže ještě jednou DÍKY všem a na-
přesrok při memoriálu na shledanou.

Tomáš Macháček

Biatlonové léto skončilo…
zima je za dveřmi

Máme za sebou další měsíc letní přípra-
vy, který se už nesl v kontrolně-závodním 

Šrumec po startu.
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duchu, tady je krátké shrnutí výborných 
výsledků našich závodníků.

Dorostenci závodili takřka každý záři-
jový víkend. V rámci prvního SCM CUPu 
(celorepublikové závody talentované 
mládeže 15−21 let) v Letohradě si vyzkou-
šeli kolečkovou dráhu a střelnici v místě 
budoucího konání MČR na kolečkových 
lyžích (MČR KL). Výsledkově se ve svých 
kategoriích prosadili Ilona Plecháčová 
a Ella Kunčíková, které obsadily 1. místo., 
Valerie Křížová, Sára Červinková, Lukáš 
Kroupa a Patrik Plecháč – 2. m., Antonín 
Hron a Idmar Janele – 3. m., Denisa Bru-
nátová – 4. místo.

Tato umístění byla dobrou předzvěs-
tí pro následující víkend, kdy se o víken-
du 3.−4. září konal na stejném místě me-
zinárodní závod IBU Summer Biathlon 
CER Cup, v rámci kterého se vyhlašovalo 
i MČR na KL. Závodilo přes 200 účastní-
ků nejen z naší republiky, ale i z Polska, 
Slovenska, Slovinska a Maďarska. Zá-
vodilo se ve sprintu, supersprintu a stí-
hacím závodu. Tento víkend byl pro ji-
lemnické závodníky medailovou žní. 
V sobotu mistrovský titul ve svých kate-
goriích vybojovali čtyři mistrovské titu-
ly – Kulhánková Anna, Plecháčová Ilona, 
Jandurová Lucie, Kulhánek Lukáš, Idmar 
Janele, stříbro a titul vícemistryně získaly 
Křížová Valerie a Polonská Eliška. Bron-
zovou medaili získal Vilém Hron. V ne-
dělním stíhacím závodu titul mistra opět 
získali Kulhánková Anna, Plecháčová Ilo-
na, Jandurová Lucie a Kulhánek Lukáš, 
druhé místo si zopakovala Eliška Polon-
ská a výborným výkonem se na 3. mís-
to propracovali Křížová Valerie, Brunáto-
vá Denisa a Kroupa Lukáš. Zde je nutné 
vyzdvihnout především střelecké výko-
ny u Elišky Polonské a Lukáše Kulhán-
ka, kteří se systematicky střelbě nevě-
nují, protože se připravují pod vedením 

trenérů lyžařů běžců a na biatlonové zá-
vody si pouze „odskočili“. Za zmínku stojí 
i mistrovské tituly našich odchovanců Te-
rezy Voborníkové a Vítězslava Horniga.

Víkend 10.−11. 9. se nesl ve znamení 
domácích bojů při 2. ČP v letním kroso-
vém biatlonu, kdy se na Hraběnce se-
šlo přes 300 závodníků, aby poměřili síly 
ve vytrvalostním závodu a sprintu. Nej-
lepší z našich v sobotu vybojovali stří-
brnou medaili – Lucie Jandurová, Ilo-
na Plecháčová, Anna Kulhánková, Lukáš 
Kroupa, Matěj Kunčík. Bronz brali Sára 
Červinková, Idmar Janele a 4. místo Te-
rezie Dlabová, Patrik Plecháč a Tomáš 
Sucharda. V nedělním sprintu byl druhý 
Lukáš Kroupa, čtvrtý Idmar Janele, Lucie 
Paulusová, Monika Martínková a Václav 
Hrouda. Závod se povedl i po pořada-
telské stránce, sportovci i jejich dopro-
vod byli velmi spokojeni, proto bych tady 
znovu rád poděkoval i všem rozhodčím 
a pořadatelům ( jejichž počet se pohybo-
val přes 80), bez kterých bychom takový 
závod uspořádat nedokázali.

Sérii republikových šampionátů do-
plnilo MČR v letním krosovém biatlo-
nu v Bystřici p.H. Zde závodila pouze 
část našich dorostenců, protože dal-
ší skupinka závodila na mezinárod-
ních závodech v Czarnym Bóru (POL) 

Biatlon na Hraběnce – střelba.
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a MČR lyžařů běžců ve Vesci. V Bystři-
ci jsme díky Idmarovi Janelemu, který 
dvakrát vyhrál, Patriku Plecháčovi, který 
byl 3. a v neděli 4. a vyrovnaným výko-
nům dalších závodníků těsně pod stup-
ni vítězů (Terezie Dlabová 4. m.) získali 
celkové prvenství v dorosteneckém re-
publikovém žebříčku. V klubových šta-
fetách si stříbro odvezli Idmar Janele 
s Ferdinandem Jansou. Vše pečetil svým 
bezchybným střeleckým výkonem Vác-
lav Hrouda, který v mužské kategorii su-
verénně zvítězil. V Czarnym Bóru zís-
kal zlatou a stříbrnou medaili Antonín 
Hron a Lucie Paulusová byla dvakrát tře-
tí. Na MČR lyžařů běžců ve Vesci získala 
jeden titul mistryně a jeden vícemistry-
ně Lucie Jandurová, 2× titul vícemistry-
ně Ilona Plecháčová a Matěj Kunčík byl 
třetí. Do prvního sněhu dorostenci ještě 
stihnou opět domácí závod, a to 2. sport 
& freizeit scm Cup na KL, který se koná 
o víkendu 15.−16. 10. na Hraběnce.

Ani žáci se nenudili, v termínu 
27.−28. 8. se konal žákovský 2. ČP ve 
Vrchlabí. Zúčastnilo se ho přes 560 zá-
vodníků. Zde se v obrovské konkuren-
ci podařilo dvakrát získat zlato Matějovi 
Tauchmanovi. Amálie Wolfová a Karolína 
Špicarová byly bronzové, dvakrát čtvrtá 
byla Ester Chmelíková. Na MČR v Pra-
ze se žákům medailově nedařilo přede-
vším kvůli špatné střelbě, ale i přesto se 
z vítězství v celorepublikovém žebříčku 
mohl radovat Matěj Tauchman.

Ale nejen tréninkem a závody jsme 
byli živi, v průběhu léta se nám poda-
řilo v areálu na Hraběnce ve spoluprá-
ci se Sportovním centrem a MJ zahájit 
výstavbu workoutového hřiště a opra-
vit přístupovou cestu, věřím, že až bu-
dete číst tyto řádky, už budou obě akce 
ukončené a opět rozšíří nabídku a zvele-
bí „naši sportovní“ Hraběnku.

V závěru moc děkujeme všem našim 
místním sponzorům a podporovatelům, 
i díky kterým můžeme výše uvedenou 
činnost vykonávat:

Krajský úřad Liberec – gp2022, Město 
Jilemnice – gp2022, Sportovní centrum 
s.^r.^o., Nářadí Hornig s.^r.^o., delfi spol. 
s r.o., Hendrych & synové s.^r.^o., del-
ta plecháč, s.^r.^o., knihkupectví u ma-
lých s.^r.^o., To pravé ořechové – manželé 
Havlovi, lentus, spol. s r.o., Auto doplň-
ky toma auto, Bezvabezky.cz, lbs sport, 
Kablo Vrchlabí s.^r.^o., kobra hb s.^r.^o., ne-
tair, s.^r.^o., InfoStřechy.cz, Stavební fir-
ma Hanuš s.^r.^o., Tauchman sws, s.^r.^o., 
Kuželna – Josef Král, Hotel Žalý, Horský 
hotel Kubát.

Za kolektiv trenérů

Mgr. Jan Sucharda

Plavecká soutěž měst

Bazén v Jilemnici se v letošním roce za-
pojil do již 31. ročníku Plavecké soutěže 
měst, která se konala ve středu 5. října 
v několika bazénech po celé ČR. Akce si 

Plavecká soutěž.
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klade za cíl oslovit zájemce všeho věku 
a propagovat plavání jako jeden z nej-
lepších způsobů udržení zdravé kondice.

Každý z účastníků musel uplavat libo-
volným stylem na čas trať v délce 100 me-
trů. Bodově bylo hodnoceno, na základě 
tabulkových výpočtů dle pohlaví, věku 
a uplavaného času, 250 nejlepších vý-
konů. V našem bazénu se do akce za-
pojilo 88 plavců v různých věkových ka-
tegoriích. Odměnou jim byl upomínkový 
diplom, drobný dárek a snad i příjemná 
vzpomínka.

Bazény byly rozděleny do tří katego-
rií podle počtu obyvatel. Jilemnický ba-
zén se umístil v kategorii A (města do 
20 000 obyvatel) na 15. příčce z celkem 
18. přihlášených bazénů. Výsledek je 
ovlivněn nižším počtem účastníků, a pro-
to věříme, že se další ročník bude i u nás 
těšit větší účastí.

Rád bych i touto cestou ještě jednou 
poděkoval všem účastníkům soutěže 
za reprezentaci města a bazénu.

Jaroslav Hornig

Běh do vrchu Jilemnice–Žalý

55. ročník běhu do vrchu Jilemnice–Žalý 
se uskutečnil v sobotu dne 17.9. V chlad-
ném a deštivém počasí, kdy se výrazně 
lépe závodí, než pořádá, zvítězil domá-
cí Ondřej Pilař v čase 41:32. V kategorii 
žen vítězila Adéla Stránská. Kategorie 
mladšího dorostu a starších dorostenek 
již potřetí startovaly z Valteřic. Společ-
ný cíl byl opět pro všechny stejný, pod 
rozhlednou. Závodu, který pořádáme 
ve spolupráci s městem Jilemnice, se 
zúčastnilo téměř sto závodnic a závod-
níků včetně pana starosty Davida Hla-
váče. Opět jsme uspořádali na náměstí 

po odstartování hlavního závodu Lízát-
kový závod pro nejmenší. I přes letošní 
nižší účast dětí budeme v tomto poči-
nu pokračovat i v dalších letech, protože 
jednou sluníčko svítit musí.  Závodní-
kům gratulujeme k dosaženým výsled-
kům a všem pořadatelům za nasazení 
při organizaci. Všechny vás zveme k dal-
šímu ročníku. Běhejte dál a na shleda-
nou za rok na náměstí v Jilemnici.

MČR na kolečkových lyžích

Jako tradičně hostil liberecký Vesec MČR 
v běhu na kolečkových lyžích od pát-
ku do neděle (23.−25. 9. 2022). Asfalto-
vá dráha v areálu již má doslouženo, ale 
podmínky byly pro všechny stejné a po-
časí k závodníkům i trenérům bylo ten-
tokráte vlídné. Startovní listinu zpestřili 
a kvalitně doplnili čeští biatlonisté a zá-
vodníci z polské reprezentace. V páteč-
ním sprintu volně získala stříbrnou me-
daili Eliška Polonská a bronzovou Lukáš 
Kulhánek, velmi dobře se prezentova-
la biatlonistka Ilona Plecháčová, kte-
rá po vyhrané kvalifikaci obsadila páté 
místo. V sobotním intervalovém závodě 

Start běhu do vrchu Jilemnice–Žalý.
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Pátky v tržnici ve Vrchlabí ožívají 
tvorbou řemeslníků

Podpora místních výrobců je základ pro 

zachování diverzity a soběstačnosti Kr-

konoš

Doba během pandemie i současná 
krize ukazují, jak důležité je, abychom 
byli obklopeni místními zdroji a žili jsme 
v sousedství schopných lidí. Kamenné 
prodejny a řemeslné trhy nabízí osob-
ní setkání s tvůrci, přátelskou atmosféru 
a zakázkovou výrobu dle přání zákazníka.

Vyberte si letošní dárky pro své blíz-
ké, obchodní partnery a zaměstnan-
ce od lokálních výrobců. S regionálními 
výrobky a zážitky si můžete být jisti, že 
potěšíte nejen obdarované, ale zaple-
sá i srdce krkonošského výrobce. Pení-
ze, které investujete do nákupu, se vrá-
tí zpět do místní ekonomiky a Krkonoše 
budou více soběstačné a udržitelné. Po-
můžete životnímu prostředí zkrácením 
uhlíkové stopy a nebudete trávit dlouhé 
chvíle v obchodních řetězcích v předvá-
noční horečce. „Všude to samé“ vymě-
níte za originál.

Přijďte si rozsvítit zašedlé podzim-
ní a zimní dny něčím krásným a hřeji-
vým. Udělat si radost nebo svým blízkým 
a v předvánočním čase zpomalit. Každý 
pátek až do 23. prosince v bývalé tržni-
ci na Krkonošské ulici vedle družby na-
jdete výrobce keramiky, textilní tvorby, 
bižuterie a šperků. Ať už jste zastánce 
praktických dárků, jako jsou hrnky, taš-
ky, peněženky, stolní prostírání či milov-
ník jídla a dobrého pití, v tržnici si vybe-
re každý podle svého gusta. Každý pátek 
můžete narazit na jiné prvovýrobce, kte-
ří chystají své zboží v každé volné chvilce 
svého času, dnem i nocí. Mezi stálé pro-
dejce se řadí například Dílna hama, která 
je nositelkou regionální značky Krkonoše 
originální produkt®. Malovanou tvorbu 
Lucky Plecháčové poznáte snadno podle 
veselých holčiček a kluků na kapsářích či 
zástěrách. Malovanými srdíčky s andělíč-
ky si můžete ozdobit barborku nebo vá-
noční stromeček či dárek. Organizátory 
na „šminky“, náramky a jiné třpytící se 
poklady jistě ocení malé parádnice.

Na webu www.regionalni-znacky.cz/
krkonose naleznete kontakt na všechny 

Zajímavosti

volnou technikou brala už Polonská zlato, 
Plecháčová vybojovala stříbro. Vynikají-
cí výkonnost potvrdili naši starší doros-
tenci: 2. Simbartl, 5. Kožnar, 6. Svoboda, 
7. Kulhánek, 9. Štefan a 11. Salaba. V ne-
děli byl na programu výjezd klasickou 
technikou z Jablonce přes Janov pod roz-
hlednu na Královce, kde už závodily do-
spělé a juniorské kategorie. Ondřej Pilař 
vybojoval stříbrnou medaili mezi juniory 

(na snímku), v kategorii žen zvítězila Ka-
teřina Janatová, Sandra Schützová obsa-
dila 4. místo a Tomáš Lukeš 3. místo v ka-
tegorii mužů do 23 let.

Z našich odchovanců byla suverénně 
nejúspěšnější Kateřina Janatová, která 
nenašla přemožitelku ani v jednom ze 
tří závodů.

Karel Randák

ČKS SKI Jilemnice
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KALENDÁŘ AKCÍ NA LISTOPAD 2022

Datum 
konání

Název
akce

Čas Místo
konání

Pořadatel

04.02.2022− 
27.11.2022

Výstava Krakonoš – Vládce 
našich hor

Krkonošské muzeum Jilemnice

25.05.2022− 
06.11.2022

Výstava Na poslední cestě – 
zločin, trest a záhrobí

Krkonošské muzeum Jilemnice

12.11.2022 Komunál 20:00 SD Jilm  
15.11.2022 Koncert žáků ZUŠ 18:00 sál ZUŠ ZUŠ Jilemnice
22.11.2022 Lucie Bílá a Boni Pueri 19:00 SD Jilm SD Jilm Jilemnice
25.11.2022 Koncert učitelů ZUŠ 18:00 sál ZUŠ ZUŠ Jilemnice
30.11.2022 Návštěva ze ZOO – talk show 19:00 SD Jilm SD Jilm Jilemnice

Podrobný popis akcí najdete v tištěném přehledu akcí, který je zdarma k dostání v Informačním centru, 
nebo na webu www.ic.mestojilemnice.cz.

držitele regionální značky Krkonoše ori-
ginální produkt, které můžete oslovit 
i z pohodlí domova:
dárek z UNESCA – perličkové ozdoby 

Rautis
umělecké dílo od Mistrů tradiční ru-

kodělné výroby Královéhradeckého 
a Libereckého kraje – Ladislav Šlech-
ta, Lenka Špetlová Máslová, Martina 
Poliaková

dobroty od místních farmářů a výrob-
ců, kteří jsou oceňováni Regionální po-
travinou, Potravinou a potravinářem 
Královéhradeckého nebo Libereckého 
kraje či čestným uznáním hejtmana

špiritus, bylinky nebo něco na nama-
zání z malovýroby

dárky od kreativních duší, které kom-
binují design a nové materiály s tra-
dičními technologickými postupy

příběhy z Krkonoš, kterými se můžete 
inspirovat v publikacích nebo dárkový 
voucher pro tvořivé duše

praktické dárky do domácnosti či vaši 
kancelář

autorské šperky pro své nejbližší.
Většina výrobců pro vás dárky připraví 

od minimálního počtu kusů až po desít-
ky. Rádi vám vyvzorují ten pravý kousek 
a termín dodání s vámi osobně dohod-
nou.

MAS Krkonoše ve spolupráci

s Vrchlabskými Flerjarmarky

Petra Hartmanová
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Páteční řemeslné trhy.



38

LISTOPAD 2022

1/11
úterý

BĚŽNÁ SELHÁNÍ 19.00

Příběh tří žen, které svede dohromady běh 

událostí ve chvíli, kdy každá z nich prochází 

osobní krizí.

ČR/Itálie/Maďarsko/Slovensko – drama – 85 min.

Vstupné
140 Kč

4/11
pátek

ŠOUMEN 
KROKODÝL

17.00

USA – animovaný/rodinný – dabing – 107 min.

Vstupné
140 Kč

6/11
neděle

ZA VŠÍM HLEDEJ 
ŽENU

17.00

ČR – komedie/romantický – 105 min.

Vstupné
140 Kč

SPOLU 20.00

Film Spolu přináší příběh matky a jejích dvou

dospělých dětí, z nichž jedno trpí autismem

a potřebuje péči, zatímco druhé trpí celý život

nedostatkem pozornosti.

ČR – drama – titulky – 95 min.

Vstupné
140 Kč

8/11
úterý

ENNIO 19.00

Filmová pocta legendárnímu skladateli fi lmové 

hudby Ennio Morriconemu.

Itálie/Belgie/Nizozemsko/Japonsko – dokumentární/
životopisný/hudební – titulky – 156 min.

Vstupné
120 Kč

10/11
čtvrtek

OBĚŤ 19.00

Ústředním tématem dramatu Oběť je touha 

po klidném životě, odplatě a spravedlnosti... 

o malých lžích, které mohou spustit lavinu...

Slovensko/ČR/Německo – drama – 92 min.

Vstupné
140 Kč

11/11
pátek

WEBSTEROVI VE 
FILMU

17.00

Humorné i laskavé příhody pavoučí rodiny 

ukazují, že nejpevnější síť je rodina.

ČR – animovaný – 65 min.

Vstupné
120 Kč

13/11
neděle

BLACK 
PANTHER: 

17.00

WAKANDA 
FOREVER 3D DAB
Další dílek z universa hrdinů comicsů Marvel.

USA – dobrodružný/akční – dabing – 161 min.

Vstupné
160 Kč

SVATÝ PAVOUK 20.00

Thriller podle skutečných událostí rozplétá 

příběh sériového vraha prostitutek 

a je zároveň sondou do smýšlení 

Iránské společnosti.

Dánsko/Německo/Švédsko/Francie – drama/krimi/thriller – 
titulky – 116 min.

Vstupné
120 Kč

15/11
úterý

BLACK 
PANTHER: 

19.00

WAKANDA 
FOREVER 2D DAB

USA – dobrodružný/akční – dabing – 161 min.

Vstupné
140 Kč

17/11
čtvrtek

BLACK 
PANTHER: 

19.00

WAKANDA 
FOREVER 2D TIT

USA – dobrodružný/akční – titulky – 161 min.

Vstupné
140 Kč

kino099-listopad22-A5.indd   2 17.10.2022   12.42:
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18/11
pátek

PRINC 
MAMÁNEK

17.00

ČR – pohádka – 100 min.

Vstupné
140 Kč

20/11
neděle

PRINCEZNA 17.00

ZAKLETÁ V ČASE 2
Mladá alchymistka Amélie musí napravit 

za pomoci přátel, které již známe, svou chybu 

a napravit čas.

ČR – pohádka – 105 min.

Vstupné
140 Kč

GRAND PRIX 20.00

Vysněný výlet na závod Formule 1 se 

nečekaně komplikuje a mění na divokou jízdu 

napříč Evropou pod taktovkou zkušeného 

žánrového tvůrce Jana Prušinovského.

ČR – komedie/road movie – 107 min.

Vstupné
140 Kč

21/11
pondělí

RAKOUSKO 18.00

Cestopisná přednáška Libora Turka.

Cestopisná přednáška

Vstupné
100 Kč

24/11
čtvrtek

VÁNOČNÍ 
PŘÍBĚH

19.00

Snímek plný nečekaných situací, 

emocí i dojemných chvil v rodině Skálů 

pod dohledem herečky Skálové v podání 

Jiřiny Bohdalové.

ČR – komedie – 118 min.

Vstupné
140 Kč

25/11
pátek

PRINCEZNA 17.00

ZAKLETÁ V ČASE 2
ČR – pohádka – 105 min.

Vstupné
140 Kč

26/11
sobota

GRAND PRIX 17.00

ČR – komedie/road movie – 107 min.

Vstupné
140 Kč

BLACK 
PANTHER: 

20.00

WAKANDA 
FOREVER 3D TIT

USA – dobrodružný/akční – titulky – 161 min.

Vstupné
160 Kč

27/11
neděle

DIVNOSVĚT 3D 17.00

Animované dobrodružství rodiny Cladových, 

kteří se snaží probádat neprobádané.

USA – animovaný – 100 min.

Vstupné
160 Kč

VÁNOČNÍ 
PŘÍBĚH

20.00

ČR – komedie – 118 min.

Vstupné
140 Kč

29/11
úterý

PSH 
NEKONEČNÝ 
PŘÍBĚH

19.00

ČR – hudební/dokumentární – 70 min.

Vstupné
130 Kč

kino099-listopad22-A5.indd   2 17.10.2022   12.42:



JELENÍ VRŠEK
vycházející knižní novinka české spisovatelky Hany Martinkové, jejíž
knihy čtenářky znají pod pseudonymem Hana Marie Körnerová.
Autorka žije nyní trvale v Podkrkonoší a 16. listopadu zavítá s
besedou také do naší knihovny.                             -  Erbovní sál od 17:00 -

 

LISTOPAD 
V KNIHOVNĚ
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Předprodej Vánočních dárkových poukazů bude zahájen v pondělí 7. 11. 2022  p j ý p j p
v 9.00 hod. v Informačním centru Jilemnice. Ve 12.00 hod. bude spuštěn  p

prodej vstupenek na webové adrese: sdjilm.koupitvstupenku.cz p j p j pjjjj
Hromadné objednávky vstupenek zasílejte na 

pppppppp
a info@sdjilm.czcz   @@@@ jjjj

 
Podrobné informace naleznete na  www.sdjilm.cz 
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Nebuďme 
lhostejní! 

Milostivé léto 
stojí i na principu 
solidarity rodiny 
a společenství.

ADVENTNÍ DÍLNIČKY 
 

V TRŽNICI ŘEMESEL 

PÁTEK 18.11., 25.11., 2.12.,9.12. 
 

vždy od 16:00 do 19:00 
 

Jilemnický pivovar 
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Co nabízíme:

Máte obavy z deprese?
Bojíte se syndromu vyho ení?
Zjistíme, zda je to opravdu a poradíme, jak dál. T šíme se na setkání s Vámi

MUDr. Alexandra Opluštilová a kol.

Vypo ítáme Vám kardiovaskulární riziko a riziko diabetu. Poradna mimo jiné 
uje i kontrolu lékových interakcí, vyšet ení slo ení t la na Bodystatu, 

vyšet ení kognitivních funkcí.

Prostory nefrologické ambulance MMN a.s. v Jilemnici 
(1. poschodí, vchod od Zámecké školky).

Léka i s n kolikaletou zkušeností a praxí v nefrologické poradn .

bjednání 
. 1 ) radna 

i v Senior pointu, DPS Jilemnice (1

Kde:

Kdo:
Kdy:

„Poradna zdraví je spolu nancována z Dota ního fondu Libereckého kraje, programu 2.6 – Podpora místní Agendy 21.“

PORADNA ZDRAVÍ
Vyšet ení ZDARMA
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OBSLUHA STAVEBNÍCH STROJŮ 
 ŘP skupiny B,C,T     

NABÍZÍME 

zajímavé finanční ohodnocení                        
zázemí stabilní společnos                             
dovolená 5 týdnů                                               
další zaměstnanecké benefity 

KONTAKT    

ELEKTROS, spol. s r.o., Mar nice v Krkonoších 253   

Aleš Zítka, ředitel společnos              mobil:  602 239 826                                                   
e-mail:  zitka@elektros.cz 

 

PŘIJMEME NOVÉ PRACOVNÍKY              
Volná pracovní místa k 1. 10. 2022   

REVIZNÍ TECHNIK ELEKTRO 
 ŘP skupiny B     
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Úterý 13. 12. 2022 v 19.00 hod.
SD JILM Jilemnice 490 Kč


	Zprávy z radnice
	Z městského dění
	Sociální služby
	Složky IZS
	Z našich škol
	Rozhovor
	Z historie
	Z kulturního dění
	Ze sportu
	Zajímavosti
	KALENDÁŘ AKCÍ NA LISTOPAD 2022
	Kino listopad 2022

